
پیش بینی حمام خون در بازار 
رمزارزها

تحلیلگران حوزه رمزارزها پیش بینی کردند که بیت کوین ممکن اســت به ۹۰ هزار دلار برســد و 
حمام خون آغاز شــود.به گزارش ایسنا، افت کنونی، بیت کوین را به سطوح حمایتی حیاتی نزدیک 
کرده و حاکی از این است که نشانه هایی از تضعیف در آن دیده می شود. آستانه ۹۰ هزار دلاری، در 
حال تبدیل به آستانه حیاتی شده و ممکن است که حرکت مهم بعدی بازار را دیکته کند.در حال 
حاضر، نتایج بالقوه بازگشــت بیت کوین به این مرز پایین یا پایین تر از آن و همچنین شکستن این 
سطوح، موجب تردید تحلیلگران شــده است و با توجه به نحوه راه اندازی بازار، به نظر می رسد که 
بیت کوین در حفظ و نگهداری این سطوح مشکل دارد.قیمت پس از رسیدن به سطح بالای حدود 
۱۰۹ هزار دلار، نتوانســت این سطح را نگه دارد که این مورد، نشان دهنده خطرات احتمالی نزولی 
است و اگر بیت کوین به ۹۰ هزار دلار سقوط کند، احتمال افزایش فشار فروش افزایش می یابد و این 
رمزارز را در پایین ترین محدوده فعلی قرار می دهد.به نظر می رســد این وضعیت برای آلت کوین ها، 
نگران کننده تر است و در حال حاضر بسیاری از توکن ها به میزان ۸۰ درصد از اوج خود نزول کردند. 
اگر بیت کوین به ۹۰ هزار دلار بازگردد، ممکن است بازار به  شکل کلی، فروش گسترده ای را تجربه 
کند که منجر به زیان بیشــتر برای دارایی های پرریسک تر خواهد شد.یک تحلیلگر به سادگی بیان 
کرد حتی نمی خواهم این سوال را مطرح کنم که اگر بیت کوین شکست بخورد چه اتفاقی می افتد؟ 
و اگر به پایین ترین محدوده در ۹۰هزار دلار برســد، برای توکن هایی که در حال حاضر ۸۰ درصد 
کاهش یافته اند، چه اتفاقی رخ می دهد؟هنوز برخی سطوح حمایتی مانند ۹۹ هزار دلار و ۹۲ هزار 
دلار وجود دارد که می تواند کاهش بیت کوین را متوقف کند، با این حال، سقوط به زیر ۹۰ هزار دلار 
ممکن است در صورت تداوم فشار فروش، ریزش وحشتناکی را ایجاد کند.پایگاه خبری اینوستینگ 
گزارش کرد، در حال حاضر، بیت کوین هنوز در موقعیت آسیب پذیر است. خریداران باید به سرعت 
مداخله کنند تا از بزرگترین اصلاحات کنونی بازار جلوگیری کنند. نتیجه  معاملاتی آتی برای تعیین 
اینکه آیا بیت کوین همچنان بالا باقی می ماند یا کاهش می یابد، بسیار مهم خواهد بود.مجموع ارزش 
بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر، ۳.۰۴ تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم نسبت 
به روز قبل، ۹.۶۲ درصد کمتر شده است. در حال حاضر، ۶۱.۲۶ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال، 
در اختیار بیت کوین اســت که ۲.۷۴ درصد افزایش روزانه را ثبت کرده است.حجم کل بازار ارزهای 
دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته، ۲۸۹.۳۸ میلیارد دلار است که ۱۷۷.۴۷ درصد افزایش داشته است. 
ارزش حجم کل در امور مالی غیر متمرکز، در حال حاضر، ۱۸.۶۸ میلیارد دلار است که ۶.۴۵ درصد 
از کل حجم ۲۴ ســاعته بازار ارزهای دیجیتال بوده و حجم تمام ســکه های پایدار، اکنون ۲۶۶.۸۴ 
میلیارد دلار است که ۹۲.۲۱ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

یک کارشــناس بازار ســرمایه گفت: یکی از مهم ترین پیامدهای مثبت حرکت به 
ســمت تک نرخی شدن ارز، جمع شدن بســاط رانت ارزی و افزایش تولید است. 
نیما میرزایی  کارشــناس بورس و بازار ســرمایه  در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به 
موضوع تعدیل نرخ های ارز و حرکت به سمت تک نرخی شدن ارز با هدف کاهش 
توزیع رانت هــای ارزی گفت: موضوع تک نرخی کــردن ارز که یکی از وعده های 
رئیس جمهوری بود و از دستورکارهای تیم اقتصادی وی بود، یکی از گام های مهم 
و اثرگــذار در اقتصاد بود که پیامدهای مثبتی برای اقتصاد کشــور به ویژه بخش 
تولید به همراه دارد. وی افزود: بی شک حذف نرخ های مختلف ارز در کشور کمک 
شــایانی به افزایش جذابیت تولید و صادرات کشور می کند و انگیزه سرمایه گذاران 
را برای ســرمایه گذاری در تولید به ویژه در »طرح های توســعه ای« افزایش دهد. 
این کارشــناس بازار سرمایه تصریح کرد: این اقدام یکی از ضروری ترین اصلاحات 
اقتصادی اســت که در کشور باید صورت می گرفت. به عبارتی به عقیده بسیاری از 
کارشناسان و مسئولان اقتصادی کشور، رانت های متعدد ارزی که در نتیجه وجود 
ارز چند نرخی ایجاد شــده بود در دهه های اخیر موجب سوءاستفاده های بسیاری 
شــده بود. میرزایی ادامه داد: با این حال، اقدام برای تعدیل نرخ های ارز و حرکت 
به سمت تک نرخی شدن ارز، بی شک یک سیاست اقتصادی مناسب است و حتی 
بخشــی از اثرات مطلوب آن را در ماه های اخیر در بازار ســرمایه شاهد بودیم که 
نشان می دهد حرکت به ســمت تک نرخی شدن ارز یک حرکت مناسب بود. وی 
تصریح کرد: حرکت به ســمت تک نرخی کردن ارز علاوه بر اینکه موجب افزایش 

تولید می شــود، در بلند مدت نیز موجبات کاهش تورم را فراهم می کند. همچنین 
بــا توجه به افزایش عرضه های ارز در ســامانه ارز توافقی، این انتظار می رود که به 
بســیاری از تقاضاهای واقعی ارز تا حد بســیاری پاسخ داده شــود. این کارشنای 
بازار ســرمایه گفت: با این حال، در حال حاضر به نظر می رســد که بانک مرکزی 
در هفته های اخیر به میزانی ســرعت تعدیل نرخ هــای ارز را کاهش داده و همین 
موضوع برخی اثرات منفی را نشــان داده که در بازار آزاد نیز شــاهد افزایش نرخ 
ارز هســتیم. همچنین در بازار سرمایه که به عبارتی ویترین اقتصادی هر کشوری 
محســوب می شود، امروز شاهد افت تدریجی شاخص کل و همچنین ارزش برخی 
سهام هستیم و این انتظار می رود که تصمیم تک نرخی شدن ارز که از سوی دولت 
و تیم اقتصادی دولت گرفته شــده، باید با هماهنگی بیشــتر بانک مرکزی تداوم 
داشته باشد و در طول این مسیری که با حذف رانت های بزرگ ارزی همراه است؛ 
تاخیری صورت نگیرد و امیدواریم با حرکت به سمت ارز تک نرخی شدن ارز )البته 
بدون ایجاد شوک های اقتصادی( در اقتصاد شاهد رشد چشمگیر و در تولید شاهد 
توســعه و رشد باشیم. میرزایی در پایان تاکید کرد: شرکت های صادراتی فولادی و 
پتروشیمی امروز درگاه ورود ارز به کشور هستند و بزرگ ترین عرضه کنندگان ارز 
کشــور محسوب می شــوند و باید نهایت حمایت از این بخش ادامه داشته باشد تا 
کمکی باشــد که در شرایط جنگ اقتصادی و تحریمی، فشار ارزی بیشتر از این به 
کشــور وارد نشود و آهنگ توسعه شرکت های تولیدی کشور که در سال های اخیر 

کند شده بود، مجددا بتواند به مسیر صعودی خود بازگردد.

کلاهبرداری به بهانه پرداخت وام!
بانک مرکزی هشــدار داد که مشــتریان بانکی درخصوص تبلیغات اعطای وام در 
شــبکه های اجتماعی با سوءاســتفاده از نام و نشــان بانک مرکزی و شبکه بانکی 
هوشیار باشند.به گزارش ایسنا، طبق اعلام بانک مرکزی، کانال های جعلی با عنوان 
کارســازی وام برای مردم، به نام بانک مرکزی و ســایر بانک های کشــور در بستر 
ســکوی تلگرام فعالیت می کنند.این کانال ها با نمایــش کارت ملی واقعی افراد و 
نمایش ساختگی مبلغ واریز به حساب ایشان، اقدام به تبلیغ و عضوگیری در کانال 
مربوطه می کنند. لذا؛ هموطنان توجه داشته باشند تمامی این تبلیغات، تله ای برای 
مشــتریان بانکی با هدف کلاهبرداری و پولشــویی است و هرگونه نقل و انتقال به 
حساب این افراد برای دریافت وام منجر به مال باختگی می شود.بنابراین، متقاضیان 
همچون وب سایت بانک ها و موسسات اعتباری مراجعه کنند.برای دریافت اطلاعات در زمینه هرگونه تسهیلات، ضروری است به مجاری رسمی 
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دستیار سیاست خارجی رئیس جمهور آذربایجان با پزشکیان دیدار کرد.به گزارش ایسنا، حکمت حاجی اف دستیار سیاست خارجی رئیس جمهوری 
آذربایجان که به تهران سفر کرده است، شامگاه یکشنبه ۱۴ بهمن با حضور در نهاد ریاست جمهوری با مسعود پزشکیان رئیس جمهور دیدار و 
گفت وگو کرد.حکمت حاجی اف، طی ۲ روز گذشته همچنین با معاون سیاسی دفتر رئیس جمهور، وزیر امور خارجه، دبیر شورای عالی امنیت ملی و 

رئیس شورای راهبردی روابط خارجی کشورمان نیز دیدار داشته است.

www.sobh-eqtesad.ir

دیدار دستیار سیاست خارجی رئیس جمهور آذربایجان با 
پزشکیان

info@sobh-eqtesad.ir

رویداد "ایران کریدور" آغاز 
شد

رویــداد یک روزه ایــران کریدور با هدف معرفی ایــران به عنوان کریدوری 
مطمئن و امن برای ترانزیت داده ها با حضور مسئولان ارشد حوزه ارتباطات و 
فناوری اطلاعات آغاز به کار کرد.به گزارش ایسنا، امروز ۱۵ بهمن ماه رویداد 
یک روزه "ایران کریدور" به میزبانی شــرکت ارتباطات زیرساخت کشور و با 
هدف معرفی زیرساخت های ارتباطی ایران به عنوان مسیری امن و مطمئن 
برای ترانزیت داده در دبی برگزار شد. گفته شده این رویداد یک روز قبل از 
اجلاس capacity برگزار می شــود و حدود ۱۴۰ شرکت برای حضور در آن 
ثبت نام کرده اند.پیش تر بهزاد اکبری- مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت 
کشور درباره این رویداد توضیح داده بود، هدف از این رویداد معرفی ظرفیت 
ایران برای الگوریتم منطقه اســت چراکه ایران سال های بسیاری در مسیر 
جاده ابریشــم بوده و در این رویداد تلاش می شــود از ظرفیت ایران برای 
اتصال اکوسیستم دیجیتال استفاده شود.در این راستا سید ستار هاشمی - 
وزیر ارتباطات  و فناوری اطلاعات که از سخنران های اصلی این رویداد بین 
المللی است، امروز عازم دبی شد.این رویداد که شامل چندین پنل تخصصی 
اســت که در آن بــه معرفی ایران به عنوان کریــدوری مطمئن و امن برای 
ترانزیت داده ها پرداخته می شود و در حاشیه این رویداد چند دیدار دو جانبه 
میان وزیر ارتباطات ایران و مقام های ارشــد بین المللی و منطقه ای شرکت 
کننده برنامه ریزی شــده اســت.بنا بر اعلام، رویداد "ایران کریدور" با حضور 
تمامی اپراتورها و مســئولان ارشد ارتباطی ۱۵ کشور منطقه برگزار می شود 
و فرصتی اســت برای نمایش توانمندی های ایران در حوزه زیرساخت های 
ارتباطــی و تقویت همکاری های منطقه ای.  حضور وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات ایران در این رویداد، نشــان دهنده اهمیت »دیپلماسی فناوری« به 
عنوان یکی از برنامه های محوری وزارت ارتباطات در دوره جدید است. رویداد 
مذکور گامی مؤثر در جهت تقویت جایگاه ایران در بازار ارتباطات بین المللی 

محسوب می شود.

طلای جهانی با پرش دلار سر 
خم کرد

قیمت هر اونس طلا در ساعات اولیه معاملات آسیا در روز دوشنبه، با توجه 
به رشــد دلار آمریکا و ترس فزاینــده از جنگ تجاری جهانی پس از اعمال 
تعرفه های گســترده دونالد ترامپ بر کانادا، مکزیک و چین، افزایش یافت.

به گزارش ایســنا، هر اونس طلا برای تحویل فــوری، با ۰.۶ درصد کاهش، 
به ۲۷۸۴ دلار و ۸۴ ســنت رسید. بهای هر اونس طلا در بازار معاملات آتی 
آمریکا، با ۰.۳ درصد کاهش، به ۲۸۲۵ دلار و ۸۰ ســنت رسید.شاخص دلار 
آمریکا نزدیک به اوج سه هفته ای خود در نوسان بود و طلا را برای خریداران 
خارجی دارنده ارزهای دیگر، گران تر کرد.ترامپ از روز سه شــنبه، ۲۵ درصد 
تعرفه بر واردات از کانادا و مکزیک و نرخ تعرفه ۱۰ درصدی بر کالاها از چین، 
وضع کرد. کانادا و مکزیک دســتور اقدامات تلافی جویانه در برابر تعرفه های 
۲۵ درصدی ترامپ را صادر کردند که پیش بینی می شــود اقتصاد هر ســه 
کشور را متزلزل کند. چین هم اعلام کرد که تعرفه های آمریکا را در سازمان 
تجارت جهانی به چالش می کشد و اقدامات متقابل نامشخصی انجام می دهد.

طرح های تعرفه ای ترامپ به طور گسترده تورم زا تلقی می شوند، که می تواند 
تقاضای امن برای طلا را افزایش دهد، زیرا این فلز ارزشمند معمولا به عنوان 
پوششی در برابر فشارهای قیمتی و عدم اطمینان ژئوپلیتیکی در نظر گرفته 
می شــود.همزمان با هجوم سرمایه گذاران به سمت دارایی امن، حدود ۱۲.۹ 
میلیون اونس طلا به انبارهای مورد تایید کامکس تحویل داده شده است که 
بالاترین میزان از جولای ۲۰۲۲ اســت.قیمت هر اونس طلا، هفته گذشته، 
بــرای اولین  بار از مرز ۲۸۰۰ دلار آمریــکا فراتر رفت و به ۲۸۱۷ دلار و ۲۳ 
سنت رسید که بالاترین ســطح این فلز ارزشمند بود، اما سودگیری از این 
رشــد قیمت، مانع صعود در معاملات روز جاری شــد.طبق گزارش رویترز، 
در بازار سایر فلزات ارزشمند، هر اونس نقره با ۱.۲ درصد کاهش، به ۳۰.۹۴ 
دلار رســید. هر اونس پلاتین، ۱.۱ درصد کاهش یافت و به ۹۶۷ دلار و ۲۰ 
سنت رســید و هر اونس پالادیوم، ۰.۵ درصد کاهش یافت و به ۱۰۰۳ دلار 

و ۲۶ سنت رسید.

سرمایه صندوق نوآوری و 
شکوفایی به ۵۰ همت افزایش 

پیدا کرد
با تصویب هیات وزیران و تأیید شــورای نگهبان، ســرمایه صندوق نوآوری 
و شــکوفایی به ۵۰ هزار میلیارد تومان افزایش پیدا کرد.به گزارش ایســنا، 
براین اساس با تصویب هیات وزیران و تأیید شورای نگهبان، سرمایه صندوق 
نوآوری و شکوفایی از ۱۰ هزار میلیارد تومان )۱۰ همت( به ۵۰ هزار میلیارد 
تومــان )۵۰ همت( افزایش پیدا کرد.افزایش ســرمایه صنــدوق نوآوری و 
شکوفایی در یک بازه زمانی ۳ ساله انجام خواهد شد.به نقل از روابط عمومی 
صندوق نوآوری و شکوفایی، این اقدام، نشانگر توجه و حمایت جدی دولت و 
مجلس شورای اسلامی از زیست بوم نوآوری و به ویژه شرکت های دانش بنیان 
و گام مهمی در جهت کمک به حفظ و نگهداشــت نخبگان کشور محسوب 
می شود.صندوق نوآوری و شکوفایی فعالیت خود را در سال ۱۳۹۲ با سرمایه 
۳ هــزار میلیارد تومان )۳ همت( آغاز کــرد. در گام دوم، با حمایت دولت و 
مجلس شــورای اسلامی در سال ۱۴۰۲ سرمایه صندوق به ۱۰ هزار میلیارد 

تومان )۱۰ همت( افزایش یافت.

گزیده خبر

پزشکیان: مصمم هستیم به هر شکلی شده سفره مردم را تامین کنیم

تبدیل ایران از واردکننده 
محصولات دامی به صادرکننده

ظرفیت صنایع تبدیلی و تکمیلی در لرستان، 
۹۵۰ هزار تن است

رئیس شــورای تامین دام کشــور با اشــاره به اینکه پیش از انقلاب در حوزه گوشت گوساله و گوسفندی 
واردکننده بودیم، اظهار کرد: از ســال ۸۰ صنعت گوشت ایران رشد کرد و در سال ۹۴ آمار بالای صادرات 
از ایران به کشورهای دیگر ثبت شد.منصور پوریان - رئیس شورای تامین دام کشور- در گفت وگو با ایسنا، 
در پی فرا رسیدن دهه فجر، درباره رشد صنعت دام و گوشت قرمز از پیش از انقلاب تا به امروز اظهار کرد: 
در چهاردهه گذشته و قبل از انقلاب، در حوزه گوشت قرمز، ما عملا یک کشور واردکننده و مصرف کننده 
بودیم و به کشورهای خارجی وابستگی داشتیم و بیشترین میزان نیاز گوشتی کشور با وجود اینکه در آن 
زمان جمعیت کشــور بالا نبود، از طریق واردات تامین می شــد.وی ادامه داد: در هر دو بخش گوشت های 

گوسفندی و گوساله پیش از انقلاب، بیشتر حجم واردات را از استرالیا و آمریکا داشتیم به طوری که.....

تولید و مصرف برق ایران ۱۰ برابر شد؛ 
رشد ۱۳ برابری ظرفیت نیروگاهی

افزایش  پتروشیمی؛  از خام فروشی در  فرار 
تولید یک محصول اســتراتژیک در دستور کار

از زاغه نشینی رها شدیم، اما از 
اجاره نشینی نه
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تک نرخی شدن ارز بساط رانت را جمع می کند
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خبرسازی شرورانه رژیم صهیونیستی برای ممانعت از بازسازی لبنانگزیده خبر
همدلی برای ایران؛ در نشست 

سران قوا چه گذشت؟

نشست مشترک سران و جمعی از مسئولان سه قوه با محوریت »همدلی« به میزبانی 
نهاد ریاست جمهوری برگزار شد.به گزارش ایسنا، قوای سه گانه صبح امروز-دوشنبه 
در نشســتی با عنوان »همدلی برای ایران«،  راههای مشارکت مردم در فعالیت های 
اقتصادی، رفع موانع تولید و سرمایه گذاری و تقویت همکاری های بین المللی را مورد 
بررســی قرار دادند.این نشست نمادین به مناسبت چهل و ششمین سالگرد پیروزی 
انقاب اســامی که رمز پیروزیش »وحدت« و »همدلی« بود، برگزار شد.۹۸ درصد 
مردم به انقاب اسامی رای دادند، اما اکنون با انگ آنها را حذف می کنیمدر ابتدای 
این نشست رئیس جمهور در بخشی از سخنان خود با تاکید بر اینکه شاخص مردم 
هستند، گفت: پنجاه درصد مردم در انتخابات شرکت نکردند، آنها مردم نیستند؟ چرا 
آنها از ما ناراضی هستند؟ مگر ما نمی خواهیم به آنها خدمت کنیم؟مسعود پزشکیان 
ادامه داد: پیامبر اسام در مدینه اولین کاری که کرد این بود که پیمان برادری میان 
قبایل بســت. در فتح مکه گفتند هر کســی در خانه ابوسفیان برود در امان است و 
جگرخوار را که شــکم حمزه را پاره کرد، بخشید. ۹۸ درصد مردم به انقاب اسامی 
رای دادند و الان با انگ آنها را حذف می کنیم. ما باید خدمتگزار همه مردم باشیم. 
این باور و اعتقاد من اســت و باید بر اســاس عدالت و انصــاف با آنها برخورد کنیم 
وتبعیضی بین هیچ کسی قائل نشویم. طبق آمارها تورم کاهش پیدا کرده/ خروجی 
وفاق و همدلی باید مشــخص شوددر ادامه نشست مشترک همدلی سران و معاونان 
قوای سه گانه،  رئیس مجلس شورای اسامی با تاکید بر اینکه باید اقدامات ملموس 
باشــد، گفت: طبق آمارها تورم از ۴۰ درصد به ســمت ۳۰ درصد رفته و نقدینگی 
کاهش پیدا کرده اســت؛ من نقدی به این آمارها ندارم اما اگر از مردم ســوال کنید، 
مردم چنین حســی رو ندارند. لذا باید تاش همه در این جهت باشد که مردم هم، 
چنین حسی داشته باشند چراکه حتی حس یک موضوع مهم تر از خود موضوع است.

محمدباقر قالیباف با بیان اینکه انقاب را وحدت به پیروزی رساند، گفت: تداوم انقاب 
در گرو وحدت است؛ در جلسه معارفه آقای اژه ای گفتم که باید قوا با یکدیگر همدلی 
و همکاری داشــته باشیم اما اگر این موضوع منجر به هم افزایی نشود، چه خاصیتی 
دارد پس باید خروجی هم افزایی باشد و ذینفع نهایی باید مردم به خصوص محرومان 
و مستضعفین باشند.هر اسمی همچون وحدت، وفاق و همدلی می خواهیم بگذاریم 
اما خروجی آن باید مشخص شود؛ دوستان گفتند که این جلسه برای همدلی و حل 
مشکل مردم است پس از نصیحت بگذریم؛ اینجا ما همه مسئولیم و باید برویم کاری 
انجام بدهیم.با تضارب افکار بسیاری از مسائل حل می شود/ مساله اقتصاد را نمی شود 
صرفا با تصدی گری دولت حل کرددر بخش دیگری از این نشست، رئیس قوه قضاییه 
با بیان اینکه اعتقاد ما آن است که با تضارب افکار می توان بسیاری از مسائل را حل 
کرد،  گفت: باید اذعان کنیم که در اجرای برنامه های توسعه توفیق زیادی نداشته ایم 
و دلیل اصلی این امر آن است که پیرامون مسائل کشور نتوانسته ایم به یک اشتراک 
نظر دست پیدا کنیم.حجت الاسام و المسلمین غامحسین محسنی اژه ای همچنین 
با اشــاره به اینکه امروز یکی از اصلی ترین مسائل کشور موضوعات اقتصادی است، 
تصریح کرد: اگر نتوانیم بر مســائل اقتصادی فائق آییم، آنگاه در عرصه های فرهنگی 
و امنیتی نیز ممکن اســت با مشکات و معضاتی مواجه شویم. تجربه بیش از ۴۰ 
ســاله در نظام ما ثابت می کند که نمی توان مسائل اقتصادی را با تصدی گری دولت 
حل کرد و اســتفاده از ظرفیت های مردمی و بخش خصوصی برای پیشرفت اقتصاد 

کشور یک الزام است.

سرلشکر سلامی: سپاه در متن 
حوادث بزرگ و خطرناک رشد 

کرده است

فرمانده کل ســپاه پاســداران گفت: ســپاه در متن حوادث بزرگ و خطرناک رشد 
کرده و از دل حوادث قوی شــده اســت؛ ســپاه در واقعیت میدان، تصویر ساخته و 
در نهایت موفق از آن خارج شده است.به گزارش ایسنا، سرلشکر حسین سامی در 
چهاردهمین جشنواره مالک اشتر سپاه با بیان اینکه سپاه تعلیم یافته در مقابل شکوه 
ظاهری امپراتوری ها نمی هراســد، اظهار کرد: سپاه صاحب قلب های مطمئن است. 
صاحب قدم های ثابت است. سپاه علمَ را با صبر و بصیرت بر دوش می گیرد. سپاه در 
قلب حادثه آرام اســت و هیچ دشــمنی یارای نفوذ در درون قلب و ذهن او را ندارد. 
ســپاه برای خداوند شمشیر می زند بی اعتنا به اینکه حریف و دشمن تا چه اندازه در 
قوه، عِده و عُده برتر اســت.وی افزود: ســپاه در متن حوادث بزرگ و خطرناک رشد 
کرده و از دل حوادث قوی شده است. سپاه در واقعیت میدان تصویر ساخته و از ابتدا 
هم همینگونه بوده است. با دشمنانی که در ابتدا فکر می کردند می توانند سپاه را به 
عقب برانند، فکر می کردند می توانند قلوب پاسداران و بسیجیان را تسخیر کنند و با 
اطمینان به پیروزی آمدند و هرچه داشتند بر میدان آوردند، اما سپاه بی اعتنا به جمع  
شدن قدرت های جهانی و هم دستی آنان، دقیق در برابرشان تدبیر کرده و در نهایت 

موفق از میدان خارج شده است.

سخنگوی وزارت امور خارجه با اشــاره به خبر منتشر شده مبنی بر ارسال چمدان پول برای 
حزب الله از سوی ایران گفت: خبرسازی شرورانه رژیم صهیونیستی برای ممانعت از بازسازی 
لبنان است. به گزارش خبرنگار مهر، »اسماعیل بقائی« سخنگوی وزارت امور خارجه در نشست 
خبری ضمن تبریک ایام دهه فجر و اعیاد شــعبانیه و روز پاسدار اظهار داشت: این ایام را به 
پاسداران و جانبازان کشور تبریک عرض می کنم. وی ادامه داد: طی هفته گذشته فعالیت هایی 
در عرصه دیپلماســی انجام شده است. ســفر وزیر امور خارجه به افغانستان و قطر و اجاس 
نخست وزیران اتحادیه اوراسیا با حضور معاون اول رئیس جمهور از جمله مواردی بود که انجام 
شد.ســفر وزیرخارجه به افغانستان در راســتای تداوم مراودات میان دو ملت است سخنگوی 
وزارت امور خارجه گفت: سفر وزیرخارجه به افغانستان را باید در چارچوب و در ادامه روندی 
ببینیم که در این ســه و نیم سال انجام شــده و در راستای تداوم مراودات ایران و افغانستان 
به عنوان دو ملت با وجود مرزهای مشــترک است. این ســفر ابتکار طبیعی در روند معقول 
است که اتفاق افتاد. بقائی افزود: با افغانستان پیوندهای مشترکی داریم و در مسائل مختلف 
از جملــه مهاجرین و حقابه هیرمند باید میان دو طرف مطرح شــود. مراودات ما با حکومت 
سرپرست افغانستان طی سه ســال گذشته وجود داشته است و امیدواریم این سفر یک گام 
مهم در رفع نگرانی ها و استفاده از ظرفیت ها برای ارتقا روابط باشد. این سفر صرفاً دیپلماتیک 
و سیاســی نبود بلکه گروه بزرگی از تجار اقای وزیر را همراهی می کردند. دیدار خوبی با وزیر 
تجارت افغانستان صورت گرفت. نشست مفیدی با فعالان بازرگانی انجام شد. در مورد موضع 
اب نگرانی های ما خیلی صریح مطرح شــد. مقامات افغانستان هم تاکید داشتند بدون وجود 
معاهده هم شرعا و اخاقاً خود را متعهد به کمک به تامین حقابه می دانستند. سفر عراقچی 
در چارچوب رفت و آمدهای دیپلماتیک با قطر اســت وی درمورد سفر عراقچی به قطر گفت: 
سفر عراقچی در چارچوب رفت و آمدهای دیپلماتیک با قطر است. ما با قطر روابط دیپلماتیک 
داشــته ایم. این سفر دوجانبه بوده و فرصت مناســبی برای دیدار با نمایندگان حماس برای 
تبریک پیروزی مقاومت بود. ســخنگوی وزارت امورخارجه در مورد سفر نتانیاهو به واشنگتن 
گفت: این ســفری است که میان دو طرف در جریان بوده و ما سعی می کنیم بر موضوعات و 
مسائل خودمان متمرکز باشیم. آثار این رفت و آمدها در خصوص تحولات منطقه و فلسطین 

موضوعات را با دقت رصد خواهیم کرد.اجاس سازمان همکاری اقتصادی اکو درحال برگزاری 
است بقائی در پاسخ به سوال خبرنگار مهر مبنی بر اینکه اجاس سازمان همکاری اقتصادی 
اکو در تهران در چه ســطحی برگزار می شود و موضوع اصلی آن چیست؟ گفت: این اجاس 
همین الان در حال برگزاری اســت و در سطح معاونین وزارت امور خارجه در حال برگزاری 
اســت؛ این اجاس در ادامه اجاس مشــهد است، پیگیری مصوبات قبلی وبرنامه های آتی و 
برنامه های کاری ۲۰۲۵ انجام می شــود. در حاشــیه این اجاس نیز دیدارهایی انجام خواهد 
شد.وی در مورد سفر دستیار سیاســت خارجی رئیس جمهور آذربایجان به ایران، گفت: این 
سفر دوجانبه است و بعد از سفر دبیر شورای عالی امنیت ملی این سفر در ادامه گفتگوهایی 
اســت که بین ایران و جمهوری آذربایجان در جریان بوده اســت. دیدارهای خوبی با مقامات 
ارشــد ایرانی داشــت و در رابطه با تقویت روابط و رفع پاره ای مشکاتی که به ویژه در فضای 
رســانه ای دو کشور وجود داشت صحبت های خوبی صورت گرفت.بقایی افزود: امیدواریم این 
ســفر شروعی برای درک متقابل از نگرانی های مشترک و بهبود روابط در همه حوزه ها باشد.

سخنگوی وزارت خارجه در مورد بریکس گفت: بریکس بر اساس احساس نیاز کشورهای عضو 
ان و با نگاه به ضرورت کمک به تثبیت و چندجانبه گرایی تشکیل شده است. رئیس دوره ای 
بریکس موضع خود را بیان کردند و کشورهای عضو هر گروه بندی اقتصادی با توجه به منافع 
متقابلی که از حضور در یک جمع اقتصادی و بین الدولی احســاس می کنند رفتارهای خود 
را تنظیم می کنند. تنوع بخشی به ارزها بین کشورهای عضو همیشه در دستورکار بوده است 
و در خصوص بحث دلار شــاید هیچ کشوری به اندازه آمریکا به دلار به خاطر استفاده ابزاری 
از این ارز برای اعمال تحریم و فشــار اقتصادی بر کشــورها ضربه نزده است.سخنگوی وزارت 
خارجه درباره خبر منتشر شده مبنی بر ارسال چمدان پول برای حزب الله از سوی ایران گفت: 
خبرسازی شرورانه رژیم صهیونیستی برای ممانعت از بازسازی لبنان.بقائی در مورد تحولات 
اخیر در سوریه و انتخاب الجولانی به عنوان رئیس جمهور موقت و آینده روابط ایران و سوریه 
گفت: هر دولت و حکومتی که مورد حمایت مردم سوریه باشد مورد حمایت ماست. بر ضرورت 
کمک همه طرف ها برای حفظ امنیت و تثبیت اوضاع در سوریه تأکید کردیم.سخنگوی وزارت 
خارجه افزود: تحولات را با دقت رصد می کنیم و امیدواریم این دوره انتقالی به حکومت فراگیر 

منجر شــود که نماینده همه اقشار در سوریه باشد. از هر فرصتی برای بیان دیدگاه های خود 
از طریق طرف ها و کشــورهایی که رابطه خوبی با آنها داریم و در مورد سوریه فعال هستند، 
اســتفاده می کنیم.وی در مورد برگزاری نشســتی در دوحه در مورد افغانستان گفت: جایگاه 
ایران در رابطه با افغانستان مشخص است. با همه پیوندها و اشتراکاتی که وجود دارد، امنیت 
موضوع پیوسته است و هرآنچه در افغانستان بگذرد برای ما مهم است لذا از هر فرصتی برای 
کمک به حفظ و تثبیت امنیت و وضعیت اقتصادی مردم افغانســتان فروگذار نخواهیم کرد.

روند تایید ســفرا روند تثبیت شده ای اســت بقائی در مورد انتخاب سفرا در سوریه و چین و 
گمانه زنی ها در فضای مجازی، افزود: پیش از این افراد دیگری مطرح می شدند، در مورد این 
شایعات خیلی اظهار نظر نمی کنم روند تایید سفرا روند تثبیت شده ای است کمااینکه در مورد 
انتخاب سفرا در لندن و برلین اطاع رسانی کرده ایم. موسوی مدیرکل حقوقی وزارت خارجه 
عهده دار ســفارت ایران در لندن می شود. وی در مورد طرح ترامپ در خصوص کوچ اجباری 
مردم غزه عنوان داشــت: آنجا سرزمین مردم فلسطین است. این طرح بخشی از امحای مردم 
فلسطین است. جامعه بین المللی برای حمایت از مردم فلسطین در راستای دفاع از سرزمین و 
حقوقشان مسئولیت دارد. امنیت قفقاز و امنیت همه همسایگان از جمله ارمنستان و جمهوری 
آذربایجان برای ما مهم اســت بقائی در مورد برقراری صلــح کامل بین جمهوری آذربایجان 
و ارمنســتان افزود: امنیت قفقاز و امنیت همه همســایگان از جمله ارمنســتان و جمهوری 
آذربایجان برای ما مهم است. رفت و آمدها با این دو کشور در سطوح دیپلماتیک وجود دارد. 
آمــاده هر نوع کمک بــرای تقویت امنیت و ثبات در قفقاز جنوبی از جمله از طریق کمک به 
پیشبرد گفت وگوها بین این دو کشور هستیم. سخنگوی وزارت خارجه در مورد سفر عراقچی 
به کابل، ادامه داد: سفر عراقچی کوتاه بود و در این سفر کوتاه با مقامات افغانستان گفتگوهای 
خوبی انجام شد و فرصت خوبی برای آشنایی بیشتر فعالان اقتصادی دو کشور با هدف افزایش 
و ارتقای روابط اقتصادی و تجاری بود. این ســفر را به عنوان گامی در یک فرایند می بینیم و 
امیدواریم این گام به گام های مفیدتر در روند همکاری با افغانستان باشد.وی در مورد بازداشت 
امام جماعت مرکز امام علی اســتکهلم در سوئد، گفت: ادعاهای انها بی اساس است. مجموعه 
اقدامات و تحرکاتی که ظرف هفته های اخیر از جانب سوئد شاهد بودیم به هیچ عنوان سازنده 
نیست وبه نظر می رسد برخی تصمیم گیری ها ناشی از نفوذ طرف ثالثی است که نه خیر صاح 
ایران را می خواهند و نه صاح سوئد. براساس وظیفه ذاتی در حمایت از حقوق اتباع ایران در 
خارج از کشور به این موضوع ورود کردیم و متوجه شدیم هیچ اتهامی متوجه ایشان نیست و 
هیچ جرمی را مرتکب نشده برای ما هم سوال است که چرا ایشان در بازداشت است چرا که 
با هیچیک از موازین بین المللی و حقوق بشــری سازگار نیست. حتی مقررات و قوانین ناظر 
رعایت نشده که دیپلمات های ما بتوانند با ایشان دیداری داشته باشند. امیدواریم در این رابطه 
تحدیــد نظر کنند و اجازه ندهنــد مرکز یا ابتکاری که ایجاد کننده رابطه میان مردم و مردم 
اســت بخاطر ماحظات سیاسی اسیب ببیند. سفیر سوئد به وزارت خارجه حاضر شد بقایی 
ادامه داد: مراتب اعتراض را از طریق مجاری در استکهلم و تهران اعام کردیم و دیروز سفیر 
سوئد به وزارت خارجه حاضر شد و نگرانی های ایران سریعاً به ایشان متذکر شد.وی در مورد 
تعیین نماینده ویژه رئیس جمهور ایران در امور افغانستان هم بیان کرد: نماینده رئیس جمهور 
در کشورهای دیگر سفیر ما هستند. ما دارای سرپرست سفارت در افغانستان هستیم که مدتی 
قبل تعیین شد و ایشان همراه با مدیرکل ذیربط به عنوان متولیان تمشیت امور دیپلماتیک ما 
با افغانستان محسوب می شوند. خبری که درباره عنوان یکی از همکاران ما مطرح شده گمانه 

زنی رسانه ای بوده است. اشجع زاده مدیرکل آسیای جنوبی است.

رئیس جمهور گفت: گرانی به مردم فشــار مــی آورد و وضعیت موجود به هیچ وجه قابل 
قبول نیســت و مصمم هستیم به هر شکلی شده ســفره مردم را تامین کنیم.به گزارش 
خبرنگار مهر، مســعود پزشکیان رئیس جمهور در نشست مشترک سران و معاونان قوای 
ســه گانه که به میزبانی ریاســت جمهوری برگزار شــد، اظهار کرد: باید طور دیگری به 
مســائل نگاه کنیم، خداوند در قرآن می فرماید اگر خوبی کنید ۱۰ برابر پاداش می گیرید 
اما اگر بدی کردید به همان میزان کیفر می شــوید. کســانی که برای این انقاب زحمت 
کشــیده اند اگر یک بار پایشــان لغزیده همان باعث شده است که برای همیشه آنها را از 
میدان عمل خارج کنیم.وی ادامه داد: شاخص مردم هستند، ۵۰ درصد آنها در انتخابات 
شــرکت کردند و ۵۰ درصد دیگر شــرکت نکردند. چرا باید مردم از ما ناراضی باشــند؟ 
رسول خدا نیز وقتی به مدینه رسید به قبایل که با هم جنگ داشتند گفت با هم پیمان 
برادری ببندید. پیامبر از هند جگرخوار نیز گذشت.رئیس جمهور در بخشی از سخنانش 
اظهار کرد: ما خدمتگزار همه مردم هســتیم، مردم ما همان هایی هستند که اعتقادشان 
به جمهوری اســامی است و ۹۸ درصد مردم به این نظام رأی دادند و ما باید خدمتگزار 
آنها باشــیم. باید با عدالت و انصاف با مردم برخــورد کنیم و تاش کنیم تبعیضی میان 
هیچکس قائل نباشــیم.بر اساس لیاقت و جایگاه مردم با آنها رفتار کنیم پزشکیان تاکید 
کرد: بر اســاس لیاقت و جایگاه مردم با آنها رفتار کنیــم امکان ندارد از ما دوری کنند. 
دشــمنان بر اساس آمارها و تحلیل ها می گویند که ایران ضعیف شده است و در بدترین 
حالت می توانیم به آنها ضربه بزنند و بین مردم تفرقه به وجود بیاورند و آنها ســوار این 
اعتراض ها شــوند. ما موظفیم مشــکات مردم را حل کنیم و اگر نتوانستیم باید به آنها 
گفتگــو کنیم.وی خاطرنشــان کرد: برخــی از تعهداتمان را که نتوانســتیم انجام دهیم 
موجب اعتراض مردم می شــود و آنها اگر به خیابان بیاینــد آنها را به زندان می اندازیم، 
-اگر- من قصور کردم و نتوانســتم پول مردم را بدهم و موجب اعتراض آنها شده باید از 
آنها عذرخواهی کنم و من وظیفه دارم مشــکل مردم را حل کنم و آنها حق دارند که در 
برابر کار خود، دســتمزد بگیرند. حداقل باید با زبان خوش با آنها صحبت کنیم و از آنها 
فرصت بگیرم تا مطالباتشــان را پرداخت کنیم. اینکه بــه عنوان مجری با مردم برخورد 
خشــن بکنیم و بگوییم که نظم را به هم می ریزی، درســت نیست.رئیس جمهور تصریح 
کرد: مردم حقشــان است که اعتراض کنند و باید حواســمان باشد که دشمن به دنبال 
این اســت که از این اعتراض ها استفاده کنند و جامعه را به هم بریزند، باید تاش کنیم 
مردم را به هر شــکلی که هســت اصاح کنیم، گرانی و تورم در وضعیت موجود به هیچ 
وجه قابل قبول نیســت به مردم فشــار می آورد بخشــی از این وضعیت دست ما است و 
شــاید بخشی از آن در اختیار دولت نیســت اما مصمم هستیم تاش کنیم تا هر شکلی 

که شــده سفره مردم را تأمین کنیم.پزشکیان در ادامه سخنانش اعام کرد: در جلساتی 
که با ســران قوا داشــتم موضوع معیشت مردم را پیگیری کردیم و به هر شکل ممکن تا 
قبل از عید نوروز وضعیت معیشت و سفره مردم را تأمین می کنیم و برای سال آینده آن 
روندی که معیشــت مردم را به مخاطره انداخته را اصاح می کنیم و روندی را در پیش 
خواهیم گرفت تا بتوانیم پاسخگوی مردم باشیم.تولیدکنندگان باور کنند که ما تسهیلگر 
امور آنها هســتیم رئیس جمهور با اشاره به تأکیدات مقام معظم رهبری عنوان کرد: همه 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان باید باور کنند که ما تســهیلگر کارهای آنها هســتیم و 
نمی خواهیم برای آنها مشــکل ایجاد کنیم. شــاخص توسعه کشور ما با تولیدکنندگان و 
تاجران است و باید این باور را داشته باشیم که دولت صرفاً بستری برای فعالان اقتصادی 
ایجــاد کند که در امنیت بتوانند فعالیت کنند و رشــد کننــد و البته باید مراقبت کنیم 
احتکار نکنند و رشــوه ندهند و رشــوه نگیرند و ســر همدیگر کاه نگذارند. پزشکیان با 
تاکید بر اینکه فعالان اقتصادی باید در شــرایط عادلانه بــا هم رقابت کنند گفت: نباید 
به کســی رانت بدهیم تا در شــرایط یکســان تولید کنندگان و تجار با هم رقابت کنند. 
این طور می توانیم رونق اقتصادی ایجاد کنیم و حتی ایرانیانی که خارج از کشــور هستند 
مطمئن شــوند که ما از کســانی که در ایران ســرمایه گذاری می کنند پشتیبانی و دفاع 
می کنیم. وی در بخشــی از ســخنانش گفت: باید تولید کنندگان باور کنند که پشتیبان 
آنها هستیم نه آنکه اگر چهره و قیافه او روزی به شکلی بود که ما خوشمان نمی آمد آن 
را به زندان بیندازیم تا حال او را جا بیاوریم و سرمایه اش را جمع کند و برود. مملکت با 
تجار و تولید کنندگان ســر پا می ایستد.رئیس جمهور ارتباط با همسایگان را در اولویت 
کارهای کشــور در روابط خارجی برشمرد و گفت: همانطور که سیاست های مقام معظم 
رهبری اباغ شده است ارتباط با همسایگان در اولویت است می خواهیم ارتباطمان را در 
تمام زمینه ها تقویت کنیم. باید بســتر را فراهم کنیم ارتباطات ما در منطقه شکل بگیرد 
و تصور نکنند که به خاک آنها طمع داریم. مســلمانان با هم برادر هســتند و می توانیم 
با هم دســت به دســت هم دهیم و هیچکس بر دیگری برتر نیست. پزشکیان همچنین 
گفت: اســام آمده اســت که تبعیض ها را از بین ببرد و نگاه ما بر قومیت ها در همه امور 
یکســان است. شاخص مردم هستند و هر حرکتی که باعث عصبانیت مردم می شود باید 
از آن پرهیز کنیم. حضرت علی )ع( فرموده بود که باید ببینید مردم پشــت سر شما چه 
می گویند. وظیفه ما برخورد عادلانه با همه مردم اســت. رئیس جمهور وحدت و انسجام 
میان قوا را نعمت الهی دانست و گفت: طبق آیات الهی به عذاب عظیمی مبتا می شویم 
اگر دچار اختاف شــویم. آیه معروف قرآن اســت که به خدا تمسک جوییم و ریسمان 
الهی چنگ بزنیم. همه مســلمانان در داخل کشور و خارج از کشور باید ید واحد شویم.

رئیس مجلس شورای اسامی در نشست سران قوا گفت: ۱۲ هزار قانون وجود دارد که تاش داریم این قوانین را به یک سوم کاهش دهیم تا سیستم 
اداری چابک تر بتواند به کار خود ادامه دهد.به گزارش خبرنگار مهر، محمد باقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسامی در نشست مشترک سران و 
معاونین قوا که صبح امروز به میزبانی دولت برگزار شد گفت: امام مجدد اسام را زنده کرد و عزت را به امت اسامی برگرداند.وی افزود: فتح الفتوح 
امام این بود که تحول در انسان ها به ویژه در جوانان ایجاد کرد این امانتی است که امروز دست ما است و باید قدر بدانیم.قالیباف خاطرنشان کرد: امام از 
منظر اسام شناسی مردم باور بود و به مردم ایمان داشت و همیشه دغدغه مردم را داشت.رئیس مجلس شورای اسامی در رابطه با بحث ناترازی انرژی 
گفت: من اعتقادم این است که نه اولین گام افزایش قیمت انرژی و نه تنها گام این است بلکه باید با روش و راهکار درست این موضوع را حل کنیم.

وی مسکن را مهمترین مسئله مردم دانست و گفت مردم می گویند یارانه به ما ندهید اما خانه بدهید، مسکن مسئله بسیار مهم است و در مسئله 
تاب آوری باید بیش از این به مردم فشار نیاوریم و مجلس هم برای حل مشکات مردم تمام قد در کنار دولت است. رئیس مجلس خاطرنشان کرد: همه باید در کنار هم مشکات مردم را حل 
کنیم و از حاشیه ها بپرهیزیم زیرا دشمن تمام تاش خود را برای ایجاد دو قطبی سازی به کار می گیرد، دو قطبی سازی ها کشور را از مسیر اصلی دور و به حاشیه ها می برد. کام و حرف مقام 
معظم رهبری باید اولویت ما باشد.قالیباف گفت: انقاب برای دین و دنیای مردم بود و نباید این را از هم جدا کنیم این مد نظر امامین انقاب بوده و هست و باید در این زمینه هم تمام تاش 

خود را به کار بگیریم. ما در مجلس نیز تاش داریم که کارهای زمین مانده را پی بگیریم و مانع فسادها شویم.

فرمانده نیروی دریایی سپاه از اعزام ۴ فروند کشتی نیروی دریایی سپاه و ارتش برای دیدار با نیروی دریایی امارات برای نخستین بار خبر 
داد.به گزارش ایســنا، دریادار علیرضا تنگسیری فرمانده نیروی دریایی ســپاه در حاشیه چهاردهمین جشنواره مالک اشتر سپاه در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: ۴ فروند کشتی نیروی دریایی سپاه و ارتش برای دیدار با نیروی دریایی امارات راهی این کشور می شوند. این دیدار 
برای اولین بار رخ می دهد و ما بارها گفته ایم که کشورهای منطقه می توانند امنیت منطقه را تامین کنند و نیازی به حضور بیگانگان نیست.

وی در پاسخ به پرسشی درباره برگزاری رزمایش با کشورهای مختلف، اظهار کرد: رزمایش با کشورهای همسایه از جمله عراق در دستور 
کار قرار دارد. برای مثال تعامات با نیروی دریایی عمان در این زمینه انجام شــده و ما در رزمایش های مشــترک با عمان شرکت کرده ایم.

فرمانده نیروی دریایی سپاه با بیان اینکه امنیت کشتیرانی در منطقه تنگه هرمز بسیار مهم است، گفت: ما سال هاست امنیت تنگه هرمز 
را تامین کرده ایم و در این زمینه اقدامات خوبی انجام شده است.دریادار تنگسیری درباره رونمایی از ناو پهپادبر گفت: ما ناوهای پهپادبر و 
شناورهای این چنینی داریم که می توانند بالگرد و پهپاد را حمل کنند و به یاری خدا به زودی الحاق این ناو پهپادبر چند منظوره به نیروی 

دریایی سپاه صورت خواهد گرفت.

۴ کشتی نیروی دریایی سپاه و ارتش عازم امارات می شوندقالیباف: تلاش می کنیم قوانین کشور را به یک سوم کاهش دهیم

پزشکیان: مصمم هستیم به هر شکلی شده سفره 
مردم را تامین کنیم

فرمانده کل ارتش در دیدار با فرمانده کل سپاه:

ارتش و سپاه پیش مرگ یکدیگر و 
سپر گلوله های دشمن هستند

فرمانده کل ارتش در دیدار با فرمانده کل ســپاه با بیان اینکه ارتش و ســپاه پیش مرگ 
یکدیگر و ســپر گلوله های دشــمن هســتند، گفت: تعامل و همدلی سپاه و ارتش موجب 
خرســندی رهبر معظم انقاب و خشــنودی امام زمان )عج( می شــود.به گزارش ایسنا به 
نقل از روابط عمومی ارتش، امیر سرلشــکر ســید عبدالرحیم موسوی، فرمانده کل ارتش 
جمهوری اســامی ایران در دیدار با سرلشــکر پاسدار حسین ســامی، فرمانده کل سپاه 
پاســداران انقاب اســامی که به مناسبت ســالروز ولادت حضرت امام حسین )ع( و روز 
پاسدار انجام شد، اظهار کرد: تقارن ایام مبارک دهه فجر، ایام شعبانیه، پیروزی مردم غزه 
و همچنین ایام ولادت با سعادت حضرت سید الشهدا و حضرت عباس )ع( و روز پاسدار و 
جانباز ایام مبارکی است و همه این وقایع خوب دست به دست هم دادند تا ما در این ایام 
فرخنده و این مناسبت ها مجدد برای دیدار و عرض تبریک حضور بهم برسانیم.وی افزود: 
ما این ارتباطات و دیدار صمیمانه را از گذشته داشتیم و بیش از آنچه که ما حتی با اقوام 
و خویشاوندان خودمان ارتباط داشته باشیم، با عزیزان، همکاران و همسنگرانمان در سپاه 
در ارتباط هستیم.امیر سرلشکر موسوی با اشاره به وقایع ۱۵ماهه اخیر در نوار غزه تصریح 
کرد: دشمنان اسام و مسلمانان در نوار غزه هر آنچه که می توانستند انجام دادند تا ملتی 
را از بین ببرند اما جلوه های بسیار زیبا در غزه، قلب مومنین را شاد کرد و در واقع حیات 
واقعی و عزت غزه از درون خون شهیدان بوجود آمد.وی ادامه داد: با وجود اندوهبار بودن 
و ناراحتی هایی که ما برای شهادت زنان بی دفاع، مردان بی ساح، کودکان، نوزادان و آن 
همه تخریب ســاختمان ها و آســیب های روحی و جسمی که از خود برجا گذاشته است، 
داشــتیم و همه این فضاهای تلخی که بوجود آمد ما را به فضای همدلی و اتحاد ارتش و 
ســپاه در دروان دفاع مقدس نزدیک کرد.فرمانده کل ارتش اضافه کرد: در تبادل اســرا از 
یک طرف شــاهد شکست کامل رژیم صهیونیستی بودیم و در آن سوی جبهه مردم غزه با 
حمایت از مکتب مقاومت، کاما پیروز ایســتاده بودند؛ فضایی که موجب شد تا ما مجدد 
سالهای کنار هم بودن را مرور کنیم و در این فضا و مدت ۱۵ ماهه، قدر وجود یکدیگر را 
بیشــتر بدانیم.وی با بیان اینکه ارتش و سپاه پیش مرگ یکدیگر و سپر گلوله های دشمن 
برای حفظ جان برادران و خواهران خودشــان هستند، گفت: ما هر چقدر از این ارتباطات 
و تعامات را با هم برقرار کنیم، موجب خرســندی رهبر معظم انقاب به عنوان نایب ولی 
عصر و خشــنودی امام زمان )عج( می شــود و رضایت و خشنودی حاصل شده را موجب 
خوشــنودی خداوند متعال نیز می دانیم.امیر سرلشکر موسوی با بیان اینکه از این اتحاد و 
همدلی، جامعه انقابی و مردم عزیز ما خوشــحال می شوند و قطعا دشمنان ما خشمگین 
خواهند شــد، یادآور شد: ما از خوشحالی مردم شاد و خشــنود هستیم و دشمنان ما که 
چشــم دیدن این یکرنگی و همدلی را ندارند، عصبانی و خشــمگین هســتند.فرمانده کل 
ارتش در پایان خاطرنشــان کرد: قطعا این همدلی ها و انســجام به اقتدار کشور عزیزمان 

ایران در قدرت دفاعی و ملی ما کمک کننده و بســیار تاثیرگذار خواهد بود.
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گزیده خبرگزیده خبر از زاغه نشینی رها شدیم، اما از اجاره نشینی نه

ســال ۵۳ زاغه نشــینی بیخ گوش میدان آزادی بود! جمهوری اســامی مدتی پس از 
شــکل گیری با سیاســت واگذاری زمین به اقشــار کم درآمد، بســیاری از خانواده ها را 
صاحب خانه کرد و به تدریج حلبی آباد جمع شــد. شهرها نیز شکل مدرن و جدیدی به 
خــود گرفتند اما هنوز بــا نقطه ایده آل فاصلــه داریم. حدود ۲۰ میلیــون نفر درگیر 
سکونتگاه های غیررسمی هستند ۵۰ درصد ساکنان پایتخت اجاره نشین اند. هزینه اجاره 
بعضا تا بیش از ۷۰ درصد درآمد کارگران را می بلعد که یک کارشناس مسکن، راه حل 
مســاله را ثبــات اقتصاد کان، کنترل تورم و واگذاری امور ســاخت و ســاز به بخش 
خصوصی و تعاونی ها می داند.به گزارش ایسنا، بخش مسکن طی ۴۶ سال که از پیروزی 
انقاب اســامی گذشته پیشرفت هایی داشته است؛ اگرچه چالش ها و کاستی ها نیز کم 
نیســت. در دوران پهلوی بســیاری از مردم در شهرهای بزرگ از جمله تهران با مشکل 
مسکن مواجه بودند. یکی از آسیب های این معضل شکل گیری سکونتگاه های غیررسمی 
مثــل حلبی آباد بود و گفته می شــود بیش از ۶۰ درصد کارگران فاقد مســکن بودند. 
زاغه نشــینی تا کنار میدان آزادی کشیده شــده بود. محمدرضاشاه و مسئولان دولتی 
وعده هایی در خصوص حل بحران مســکن می دادند؛ اما بحران عمیق تر از این بود که با 
حرف بتواند حل شود. هویدا نیز در نطقی گفته بود »مـن قسـم می خورم مشکل مسکن 
کارگران را حل کنم« )آیندگان، ۱۳۵۷: ۳(. اما تشــکیل اتحادیه تعاونی مرکزی مسکن 
کارگران و همچنین اقدامات دیگر دولت پهلوی در عرصه مســکن به خصوص مســکن 
کارگران کارساز نبود. پس از انقاب، سیاست ها بیشتر به واگذاری زمین معطوف شد که 
در دهه اول انقاب اثرات خوبی داشت و به خانه دار شدن بسیاری از خانواده ها انجامید 
اما آن طرح ها پس از چند سال کارکرد خود را از دست داد. از طرف دیگر رشد روزافزون 
قیمت زمین و مســکن در کانشهرها به کاهش قدرت خرید دهک های پایین انجامید و 
ســکونتگاه های غیررسمی شــکل گرفت؛ به طوری که در حال حاضر ۲۰ میلیون نفر از 
جمعیت کشــور حاشیه نشین هستند. قیمت هر متر خانه در تهران نیز به ۸۸ میلیون و 
۵۰۰ هزار تومان رسیده و به گفته مشاور رییس جمهور دسترسی خانوارها به مسکن به 
حدود ۱۰۰ سال رسیده است.یکی از مهم ترین مولفه ها برای افزایش رفاه و رضایتمندی 
عمومی در کشــورها تامین مسکن مناســب برای مردم است؛ نکته مهمی که حاکمیت 
ایران در اوایل انقاب اســامی به آن واقف بود. در اصل ۳۱ قانون اساســی آمده است 
داشتن مسکن متناسب با نیاز، حق هر فرد و خانواده ایرانی است. دولت موظف است با 
رعایت اولویت بــرای آنها که نیازمندترند به خصوص روستانشــینان و کارگران زمینه 
اجــرای این اصل را فراهم کند. ۲۱ فروردین ۱۳۵۸ به دســتور امام خمینی )ره( بنیاد 
مســکن تشکیل شد که تا کنون از طریق این نهاد ۵۵ درصد روستاها مقاوم سازی شده 
و بسیاری از اقشار در شهرهای کمتر از ۲۵ هزار نفر صاحب مسکن شده اند. بنیاد مسکن 
وعده داده تا سال ۱۴۱۰ تمام واحدهای مسکونی روستایی را مقاوم سازی کند. در حال 
حاضر بنیاد مســکن انقاب اســامی که یادگار حضرت امام )ره( محسوب می شود در 
برخی شهرهای بالای ۲۵ هزار نفر نیز حوزه مسئولیت خود را گسترش داده و هم اکنون 
طرح نهضت ملی مســکن را پیش می برد.در سال ۱۳۶۰ قانون اراضی شهری به تصویب 
رسید که به ساماندهی اراضی موات و بایر و اختصاص آن برای تامین مسکن کمک کرد. 
طبق این قانون وزارت مســکن و شهرســازی مکلف شــد اراضی خــود را به ادارات و 
ســازمان ها در حد نیاز اداری و  تأسیساتی مجاناً واگذار کند. شرکت های تعاونی مسکن 
نیز بر اســاس این قانون اقدام به ساخت مسکن برای اعضای خود کردند.از سوی دیگر 
دســتگاه های دولتی به ویژه وزارت مســکن طرح هایی را به منظور ساخت سالیانه یک 
میلیون واحد مسکونی در دستور کار قرار دادند. این برنامه ها با توجه به افق جمعیتی و 
تقاضای سالیانه مسکن از طریق ازدواج ها و نیاز شهرها و روستاها به نوسازی واحدهای 
مسکونی شکل گرفت. بر اساس آمار نفوس و مسکن که سال ۱۳۹۵ ارایه شد حدود ۲۹ 
میلیون واحد مســکونی و ۲۵ میلیون خانوار در کشور وجود دارد. یعنی تعداد خانه ها ۴ 
میلیون بیش از خانوارها است اما حدود ۲۵ درصد از جمعیت کشور مستاجر هستند.از 
اواسط دهه ۸۰ با آغاز طرح مسکن مهر دخالت دولت در حوزه مسکن از واگذاری زمین 

به سیاست دخالت مستقیم تغییر کرد؛ برنامه ای که از طریق مسکن ملی در سال ۱۳۹۸ 
و نهضت ملی مســکن در ســال ۱۴۰۰ ادامــه یافت اما به گفته کارشناســان این نوع 
خانه سازی دولتی در تامین مسکن دهک های جامعه چندان موفق نبود. در حال حاضر 
مسکن به چالشی در شهرهای بزرگ ایران تبدیل شده و به دلیل رشد سنگین قیمت ها 
مســکن از دسترس بسیاری از خانواده ها خارج شده است. چند روز پیش علی ربیعی ـ 
مشــاور رییس جمهور اعام کرد که در حال حاضر مدت زمان دسترســی به مسکن در 
کشور به ۱۰۰ سال رسیده است. طبق آمار مرداد سال جاری متوسط قیمت هر مترخانه 
در شــهر تهران به ۸۸.۵ میلیون تومان رســیده اســت.درخصوص برنامه ها، توفیقات و 
چالش هــای پیش روی حاکمیت برای خانه دار کردن مردم طی ۴۶ ســال گذشــته با 
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی شــهری تهران گفت وگو کردیم.خشــایار باقرپور 
اظهار نشــان کرد: درباره اصل ۳۱ قانون اساســی که از ابتدای انقاب اسامی با هدف 
تامین مســکن مردم به تصویب رســید تا کنون هیچگونه استفساریه ای توسط شورای 
نگهبان صادر نشده است. بدین معنا که هیچ شک و شبهه ای برای خانه دار کردن مردم 
از طریق ظرفیت های قانونی وجود ندارد. تمام ارکان  حاکمیت و دولت ها نیز به اهمیت 
این اصل اذعان دارند اصل ۳۱ نمی گوید که دولت موظف اســت مســکن بســازد بلکه 
می گویــد دولت زمینه اجرای این اصــل را فراهم کند. اما متاســفانه انحرافاتی از این 
رویکرد کلی صورت گرفت و باعث شد طرح ها و برنامه ها در حوزه مسکن آن طور که باید 
و شــاید به نتیجه نرســد. وی افزود: هیچ ارکانی از دولت نباید کمتر یا بیشتر از آنچه 
وظیفه دارد در بخش مسکن انجام دهد. وقتی می گوییم مسکن متناسب با نیاز، این نیاز 
مرکز ثقل اصل ۳۱ است. نیاز هر فرد را خودش تشخیص می دهد. یک نفر نیاز به مسکن 
۱۵۰ متری دارد، فردی دیگر می خواهد در آپارتمان ۴۵ متری ســکونت داشــته باشد. 
هرکس نیازش را متناســب با توانمندی های اقتصــادی خود تعیین می کند. اما در طی 
انقاب اسامی بعضا این اتفاق افتاد که افراد در مناصب و مسئولیت هایی که چه درون 
و چه بیرون از حوزه مســکن داشــتند احســاس کردند باید در هر زمینه ورود کنند و 
تصمیم بگیرند. بنابراین اصل قانون اساسی به عنوان میثاق کلی فراموش شد. مدیرعامل 
اتحادیه تعاونی های عمرانی استان تهران با اشاره به تشکیل بنیاد مسکن انقاب اسامی 
در ۲۱ فروردین ۱۳۵۸ به دستور حضرت امام )ره( خاطرنشان کرد: در آن دوران شرایط 
اجتماعی، روحیات و بعد جمعیتی نسبت به امروز متفاوت بود. بنیه اقتصادی هم کاما 
با امروز تفاوت داشت. میزان استقبالی که از فرمان امام )ره( در سال ۱۳۵۸ شد بی نظیر 
بود. ولی امروز از آن فضای فرهنگی فاصله گرفته ایم. آن موقع فرهنگ تعاون و همراهی 
همه مردم بود که انقاب اســامی به پیروزی رســید. در انقاب اســامی همه اقشار 
مشــارکت داشــتند. از محرومان گرفته تا قشــر فرهیخته، دانش آموزان، دانشجویان، 
خانواده های مذهبی و سنتی و بازاریان با انقاب همراهی کردند. انقاب اسامی با یک 
تعامل ملی به پیروزی رسید. باقرپور ادامه داد: در امتداد همان روحیه جنگ تحمیلی را 
داشتیم که با هشت سال همراهی و همیاری همه اقشار مردم همراه بود. علی رغم این که 
چندین کشور به رژیم صدام کمک می کردند، مردم ایران جنگ را مدیریت کردند و یک 
وجب از خاک کشــور را به دشــمن ندادیم. وی با بیان این ادعا که متاســفانه بعضی 
مســئولان و مدیران با عملکرد خود آن فضای همدلی و تعاوپ در دهه اول انقاب را از 
بین بردند تاکید کرد: بنده در حوزه مربوط به خودم عرض می کنم که در بخش تعاون، 
مشــارکت مردم که اوایل انقاب در اوج خود بود به تدریج ضعیف شد و عملکرد برخی 
مدیران، کشــور را به سمت نظام های ســرمایه داری برد. از طرف دیگر دولت محوری و 
توزیع رانت گسترش یافت. وقتی مردم این فضا را دیدند همیاری جمعی و روحیه تعاون 
کمتری از خود نشــان دادند. در دهه ۶۰ کارنامه تعاونی ها با امروز کاما متفاوت است. 
در آن دهه ســهم ساخت و ساز مسکن در تعاونی ها بیشتر از بخش خصوصی بود. سند 
توســعه تعاون که سال ۱۳۹۲ تصویب شــد اهدافی را مقرر کرد که در دهه ۶۰ شکل 
اجرایی داشــت اما امروز فرســنگ ها از آن فضــا فاصله گرفته ایــم. مدیرعامل اتحادیه 
تعاونی های عمرانی استان تهران با اشاره به شعار سال مبنی بر جهش تولید با مشارکت 

مردم بیان کرد: مقام معظم رهبری برای ششــمین سال متوالی بر روی تولید با پیشوند 
جهش تاکید کردند و عما می گویند این موضوع با مشــارکت مردم محقق می شــود. 
ایشــان برای چه به تولید تاکید می کنند؟ چون تولید ابزار کنترل تورم اســت. چرا بر 
اقتصاد مردمی تاکید دارند؟ ما انتخابات ریاست جمهوری امسال را دیدیم که بی تعارف 
با معضل مشارکت مردم مواجه شد. این دور شدن از مردم را در عرصه های اقتصادی نیز 
داریم و اقدام چندانی برای رفع  این مشکل انجام ندادیم. وی تصریح کرد: دستگاه های 
دولتی، مجلس و قوای ســه گانه توضیح دهند در ۱۱ ماه گذشته در راستای شعار سال 
چه کردند؟ وزارت راه و شهرســازی بگوید چه بســتری برای بخش تعاون و تشکل های 
مردم نهاد ایجاد کرده که در کنار دولت به تولید مسکن بپردازند. سایر وزارتخانه ها مثل 
صمت و کشــاورزی نیز به همین شکل اقدام چندانی برای  مردمی سازی اقتصاد صورت 
ندادند. تنها جایی که از مردم دعوت کردیم مشــارکت کنند این بود که ۲ درجه دمای 
خانه را پایین بیاورید! باقرپور با اشاره به طرح مسکن اقتصادی که از حدود دو سال قبل 
مطرح کرده اســت، گفت: مردم از طرح مســکن اقتصادی بسیار اســتقبال کردند اما 
دولتمردان واکنشــی نشــان ندادند. مجلس نیز با وجود آن که بسیاری از نمایندگان با 
مســکن اقتصادی و مســکن در اســتطاعت موافقت و در مصاحبه های رســانه ای این 
همسویی را بیان کردند، اقدامی در این زمینه انجام نداده است. در حالی که نیاز جامعه 
به مســکن در حال افزایش است و ساخت و ساز در رکود به سر می برد.دبیر کمیسیون 
مسکن اتاق تعاون اظهار کرد: به دلیل گرانی اجاره بها، اقشار مختلف در کانشهرها طی 
دو سه ســال اخیر مرتبا جابه جا شده اند. ساکنان شــمال تهران به محات پایین شهر 
رفته اند. پایین شهری ها به حاشــیه، حاشیه نشین ها به مناطق ارزان تر با امکانات کمتر 
ســوق یافته اند. در شــهر تهران ۵۰ درصد مردم مستاجر هستند اگر اجاره در سال بعد 
افزایش پیدا کند اینها باید چه کنند؟وی با اشــاره به طرح نهضت ملی مســکن گفت: 
اجــرای این طرح با اقتصاد دســتوری که در هیچ حوزه ای جوابگــو نبوده، امکان پذیر 
نیست. من احساس می کنم نهضت ملی مسکن، بهانه ای برای دولت شد تا بگوید من در 
حوزه مســکن کار می کنم. بیش از ۶ میلیون نفر در طرح نهضت ملی مســکن ثبت نام 
کردند که دولت گذشته تنها ۱.۷ میلیون نفر را تایید کرد. ساخت مسکن برای این ۱.۷ 
میلیون باید تا امروز تمام می شد اما طرح ها عمدتا در مراحل پایینی از پیشرفت متوقف 
مانده یا با ســرعت پایینی در حال اجرا است.باقرپور، رکود بازار مسکن را ناشی از رشد 
ســنگین قیمت ها در بخش تولید دانست و گفت: رکود باعث عدم نقدشوندگی و خروج 
تولیدکنندگان مســکن از این بخش شده است. سازندگان یا به بازارهای موازی رفته اند 
یا از جغرافیای کشــور خارج شــده و به کشورهای همســایه مثل ترکیه، عمان و دیگر 
کشــورهای حوزه خلیج فارس رفته اند. درست است که مسکن در یک سال اخیر خیلی 
گران نشــده، اما از آن طرف تولید متوقف شــده و این عدم تناسب عرضه و تقاضا برای 
آینده بازار خوب نیســت. مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی تهران تاکید کرد: بازار 
مسکن تحت تاثیر اتفاقات و شرایط سیاسی منطقه است. اگر شرایط سیاسی منطقه به 
ثبات برسد ممکن است قیمت مسکن تغییر کند و افزایش یابد. معتقدم هیچ اتفاقی ولو 
مذاکرات باعث کاهش قیمت مسکن نخواهد شد. اگرچه معامات به پایین ترین حد خود 
رسیده  است.وی در مقایسه بازار مسکن در ایران و ترکیه گفت: تورم کشور ترکیه از ما 
بیشتر است ولی امســال معامات مسکن در ترکیه ۲۰ درصد بیشتر شده است. ربطی 
هم به خرید ملک توســط خارجی ها ندارد؛ خارجی ها ۱.۶ درصد از خرید اماک را در 
ترکیه به خود اختصاص می دهند که در ســال ۲۰۲۴ این رقم ۳۰ درصد کاهش یافته 
است. اما علت افزایش معامات مسکن توسط شهروندان ترکیه آن است که متناسب با 
رشد تورم، قدرت خرید مردم حفظ شده است.باقرپور خاطرنشان کرد: ابتدای امسال در 
نهضت ملی مســکن، ساختار مشارکت در ساخت توســط اتحادیه عمرانی ارایه شد که 
بتوانیم هم برای افراد دارای فرم »ج« سبز و هم افراد فاقد این شرایط مسکن اقتصادی 
و در اســتطاعت بسازیم. از فروردین که این تفاهم نامه امضا شده تا امروز، هیچ پروژه ای 
محقق نشده است. من راجع به یک پروژه حرف نمی زنم راجع به مدلی حرف می زنم که 
می تواند خانوارهای کم بضاعت را صاحب مسکن کند اما همراهی لازم از طرف مسئولان 
صورت نگرفت. به محض آن که از مسکن اقتصادی صحبت کردیم گفتند مردم خانه ۲۵ 
متــری نمی خواهند. در حالی که در پروژه ما واحدهــای ۱۲۰ متری، ۸۰ متری و ۶۰ 
متری وجود دارد و تعدادی نیز واحد ۲۵ متری است.وی ادامه داد: زمانی که ایده مسکن 
اقتصادی را ارایه کردیم کار مطالعاتی انجام شــده بود. این چیزی بود که نسل امروز ما 
می خواســت. اصل هوشنمدسازی را در ساخت این واحدها به کار گرفته ایم و مستقل از 
تحریم ها پیشرفت های خوبی در صرفه جویی انرژی، خدمات هوشمند، بازچرخانی آب و 
غیره داشــتیم.مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی استان تهران با بیان این که امروز 
باید در پی تامین مسکن نسل باشیم گفت: نسل زِد در دو سه سال آینده نیاز به تشکیل 
خانواده دارند. طرز تفکر اینها با مســئولانی که در راس جامعه هســتند متفاوت است. 
مســئولان مقداری از مطالعات روانشناســی و جامعه شناسی اســتفاده کنند و ببینند 
روحیات نسل چیست. شاید این نسل دلش نخواهد در بیابان به او زمین بدهیم و بگوییم 
آب و برق را ما تامین می کنیم تو برو مســکن بساز.باقرپور در عین حال ابراز امیدواری 
کرد با اســتفاده از توان مردم بتوان کارهای خوبی در بخش مسکن انجام داد. او افزود: 
مردم اگر دلشــان را به دســت بیاوریم پــای کار می آیند و مشــارکت می کنند. بخش 
خصوصــی و تعاون ظرفیت های زیــادی دارند. کارنامه اتحادیه هــا در بخش هایی مثل 
گردشگری و درمان، روشن است؛ چرا که در این بخش ها از توان مردم بهره گرفته شد. 
در حوزه مسکن نیز هنوز می شود کار کرد. یکی از این ظرفیت ها بازار سرمایه ای مسکن 
است که می توان از ظرفیت آن در جهت ساخت مسکن برای بخش مصرفی بازار و اقشار 
آسیب پذیر استفاده کرد. دولت در قالب مشارکت با بازار سرمایه، زمین را در اختیار قرار 
دهد. افرادی که ســرمایه در اختیار دارند می توانند مسکن بسازند و معادل سهم آورده 
دولــت، واحدها را در اختیار دولت بگذارند. دولت هم واحدها را به جامعه آســیب پذیر 

واگذار کند.

ایران با ۷.۸ میلیون تن ظرفیت تولید، پیشرو 
در توسعه زنجیره ارزش اتیلن است به همین 
دلیل توسعه زنجیره اتیلن در دستور کار قرار 
گرفته و قرار است تا سال آینده ظرفیت تولید 
پلی اتیلن افزایش یابد.به گزارش خبرنگار مهر، 
اتیلن یکی از محصولات پایه پتروشیمی است 
که به صورت مســتقیم مصرف چندانی ندارد 
اتیلن پس از آمونیاک بیشترین میزان تولید را 
در میان محصولات پایه پتروشیمی دارد و پس 
از تغییراتی به مــاده دیگری به نام پلی اتیلن 
که قابلیت اســتفاده در صنایع مختلف را دارد 
تبدیل می شــود.صنایع مختلف از پلی اتیلن 
به دلیل برخــورداری از ویژگی هایی همچون 
انعطاف پذیری، اســتحکام بالا، سبک بودن و 
مقاومت در برابر رطوبت استفاده می کنند. در 
واقع پلــی اتیلن ها در صنایع مختلف از جمله 

بسته بندی مواد غذایی و نوشیدنی، تولید کیسه های مواد غذایی، اسباب بازی ها، روکش 
کابل های برق، بطری هــا و لوازم خانگی کاربرد دارند. وضعیت تولید اتیلن در کشــورها 
مختلف برای تولید محصولات پایین دســتی زنجیره ارزش اتیلن، در کشــورها مختلف 
رویکردهای متفاوتی وجود دارد. برخی از کشــورها به واسطه توسعه صنایع پایین دستی، 
محصولات متنوعی از زنجیره ارزش اتیلن را تولید می کنند اما برخی دیگر، تنها بر تولید 
پلیمرهای اتیلن تمرکز کرده و اتیلن مازاد خود را صادر می کنند.بررسی موردی چین نشان 
می دهد که این کشور به دلیل نیاز گسترده به پلیمرهای اتیلن، همواره در تاش بوده که 

میزان تولید اتیلن را افزایش دهد. چین از سال 
۲۰۱۰ به توسعه واحدهای تبدیل زغال سنگ 
بــه الفین و تبدیل متانول بــه الفین پرداخته 
و ظرفیت ۱۰ میلیــون تنی برای تولید اتیلن 
با اســتفاده از این واحدها ایجاد کرده است.با 
این وجود، هنــوز بخش زیادی از اتیلن تولید 
شــده در چین در واحدهای کراکینگ با بخار 
نفتا تولید می شود. سهم خوراک اتان از اتیلن 
تولیدی چین ۵.۲ درصد، سهم نفتا ۷۴ درصد 
و ســهم زغال ســنگ و متانول ۲۰.۸ درصد 
اســت. این کشور که بیشــتر اتیلن را صرف 
تولید پلیمرهای اتیلن می کند، در تاش است 
با استفاده از خوراک نفتا، ظرفیت تولید اتیلن 
خود را در سال ۲۰۲۵ به بیش از ۶۰ میلیون 
تن در سال برساند.ســبد محصولات زنجیره 
ارزش اتیلن در آمریکا تقریباً متنوع اســت و 
انواع محصولات پایین دســتی اتیلن در این کشــور تولید می شــود. عربستان با ظرفیت 
تولید ۱۷.۷ میلیون تن اتیلن، ســالانه نزدیک به ۹ میلیون تن پلی اتیلن تولید می کند؛ 
آلمان که بزرگترین تولیدکننده اتیلن اروپا است، حدود نیمی از ۴ میلیون تن اتیلن تولید 
شده را صرف تولید پلیمرهای اتیلن و مابقی را در زنجیره های شیمیایی و دارویی مصرف 
می کند. این کشــور، حتی بخشــی از اتیلن مورد نیاز خود را از کشورهای هلند و بلژیک 
تأمین می کند و با این راهبرد ارزش افزوده و درآمد ارزی قابل توجهی را برای خود ایجاد 

کرده است.

رئیس شورای تامین دام کشور عنوان کرد

تبدیل ایران از واردکننده محصولات 
دامی به صادرکننده

رئیس شــورای تامین دام کشــور با اشــاره به اینکه پیش از انقاب در حوزه گوشت گوساله و 
گوسفندی واردکننده بودیم، اظهار کرد: از سال ۸۰ صنعت گوشت ایران رشد کرد و در سال ۹۴ 
آمار بالای صادرات از ایران به کشورهای دیگر ثبت شد.منصور پوریان - رئیس شورای تامین دام 
کشور- در گفت وگو با ایسنا، در پی فرا رسیدن دهه فجر، درباره رشد صنعت دام و گوشت قرمز 
از پیش از انقاب تا به امروز اظهار کرد: در چهاردهه گذشــته و قبل از انقاب، در حوزه گوشت 
قرمز، ما عما یک کشــور واردکننده و مصرف کننده بودیم و به کشــورهای خارجی وابســتگی 
داشتیم و بیشترین میزان نیاز گوشتی کشور با وجود اینکه در آن زمان جمعیت کشور بالا نبود، 
از طریق واردات تامین می شــد.وی ادامه داد: در هر دو بخش گوشــت های گوسفندی و گوساله 
پیش از انقاب، بیشتر حجم واردات را از استرالیا و آمریکا داشتیم به طوری که پایگاهی معروف 
به ســردخانه حکیمیه تهران تشکیل شــد که پایگاه ورود گوشت گوساله بود و با وجود اینکه از 
کشورهای دیگر نیز واردات صورت می گرفت، اما عمده واردات مربوط به آمریکا بود.پوریان تاکید 
کرد: در آن زمان عما حرفی در حوزه تولید داخلی برای گفتن نداشــتیم. حتی لبنیات نیز به 
دلیــل کم بودن حجم دام در آن بازه زمانی، از طریق واردات تامین می شــد. اما پس از انقاب، 
رویکردها تغییر کرد به طوری که ما کمترین نیاز را به واردات داشتیم و نیازها از طریق تولیدات 
داخلی تامین می شــد به صورتی که بعد از انقاب صادرات دام به صورت مرتب صورت می گرفت.

وی افزود: این صادرات دام به گونه ای بود که ما شاهد تولید گوساله های گوشتی در کشور بودیم. 
تولید گوساله های گوشتی در حال حاضر اقتباسی از نژادهای اروپایی و آمریکایی بوده که در حال 
حاضر بومی سازی شده است به طور مثال گاوهای گوشتی ما که در دامداری ها هستند و گوشت 
تولید می کنند بیشتر آن ها وارداتی بود به طوری که در حال حاضر ۸۰ تا ۹۰ درصد نیاز گوشتی 
از طریق تولید داخل انجام می شود.رئیس شورای تامین دام کشور ادامه داد: بهترین رشد ما در 
این صنعت در سال ۱۳۸۰ بوده است. یعنی دوره ای بود که تولید دام در کشورمان چه در بخش 
گوساله و چه در بخش گوسفندی به اوج خودش رسید به طوری که به صورت مرتب در سال های 
۱۳۸۰ تا ۱۳۹۲ صادرات دام انجام می دادیم.وی افزود: در این سال ها به قدری نیاز داخلی تامین 
بود که ما بالاترین ســطح صادرات را در ســال ۱۳۹۴ داشتیم که با صادرات یک میلیون و ۴۰۰ 
هزار راس و در سال ۱۳۹۳ در بخش دام سبک و در بخش دام گوساله چیزی حدود ۷۰ هزار راس 
صادرات گوساله پای پروارشده کشتاری داشتم.پوریان تصریح کرد: در سال های ۱۳۵۸ تا ۱۳۶۰ 
کل میزان مصرف گوشت کشور، در محدوده ۳۵۰ هزار تا ۴۰۰ هزار تن بود؛ اما امسال، میزان نیاز 
به گوشت مصرفی کشور در محدوده یک میلیون و ۲۰۰ هزار تن است که بخش اعظم آن از تولید 
داخل تامین می شود که به طور مرتب در دامداری های کشور در حوزه های گوسفندی و گوساله 
تولید و ســپس وارد بازار می شود.رئیس شورای تامین دام کشور ادامه داد: این رشد و پیشرفت 
طی این چهاردهه، حاصل زحمات بســیار زیادی است. اگر مشــکات و چالش های موجود در 
زمینه تولید وجود نداشته باشد، ایران به قطب تولیدکننده گوشت قرمز تبدیل می شود.همچنین 
محمدابراهیم حسن نژاد - معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی - نیز در گفت وگویی 
با ایســنا، درباره وضعیت تولیدات دامی و توســعه و پیشرفتی که در این زمینه داشته ایم، اظهار 
کرد: در حوزه تولیدات دام و طیور رشد قابل توجهی داشته ایم به طوری که تولید سالانه مرغ به 
حدود ۳ میلیون تن رسیده است.حسن نژاد در پایان گفت: همچنین میزان تولید تخم مرغ نیز 
بیش از یک میلیون و ۳۰۰ هزار تن و میزان تولید گوشــت قرمز در داخل کشــور ۹۲۳ هزار تن 
است. بنابراین به جز بخش محدود و کوچکی که از طریق واردات تامین می شود، در زمینه تولید 

محصولات دامی و... به خودکفایی رسیده ایم.

تولید و مصرف برق ایران ۱۰ 
برابر شد؛ رشد ۱۳ برابری ظرفیت 

نیروگاهی
معــاون وزیر نیــرو از رشــد ۱۳ برابری 
ظرفیــت نیروگاه های کشــور خبر داد و 
گفت: تولید و مصرف برق در کشــور ۱۰ 
برابر شده که میانگین جهانی ۲.۱ است.

به گزارش خبرنگار مهــر، یزدان رضایی 
معاون وزیر نیــرو امروز )دوشــنبه، ۱۵ 
بهمن( در نشست خبری با اشاره به اینکه 
گذر از چالش های زیر ساختی با استفاده 
از نخبگان و متخصصان داخلی با استفاده 
از جلــب مشــارکت خصوصــی و جلب 
مشترکان این حوزه است، گفت: جلب سرمایه گذاری از طریق شور از مهمترین برنامه های 
این حوزه اســت که محوریت توسعه پایدار در سر لوحه در دولت چهارده قرار دارد.معاون 
وزیر نیرو با بیان اینکه ۱۷۵ طرح به جمعیت روســتایی و شهری به بهره برداری می رسد، 
افزود: با هدف پایدارسازی خدمات برق برای جمعیت شهری و روستایی کشور و آبرسانی 
به بیش از ۲ میلیون و ۶۷۵ هزار نفر از جمعیت شهری و یک میلیون و سیصد و هزار نفر 
جمعیت روستایی عاوه بر این بهره برداری کامل از ۲۵ پروژه جمع آوری و دفع بهداشتی 
فاضاب می باشد.رضایی ادامه داد: راه اندازی ۶۷۴۱ شبکه آبیاری و زهکشی بخش دیگری 
از این پروژه در چهل و ششمین سالگرد پیروزی انقاب اسامی به شمار می آید، همچنین 
تولید و مصرف برق در کشــور ۱۰ برابر شــده که میانگین جهانی ۲.۱ است. به گفته وی 
ظرفیت مصوبه نیروگاهی در ابتدای انقاب ۷ هزار مگاوات بوده است که با رشد ۱۳ برابری 
به ۹۵ هزار مگاوات رسیده است در حالی که رشد جمعیت ۲ و نیم برابر بوده است در حالی 

که میانگین ظرفیت منصوبه نیروگاه در جهان ۴.۵ بوده است.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان:

ظرفیت صنایع تبدیلی و تکمیلی در 
لرستان، ۹۵۰ هزار تن است

ایسنا/لرستان رئیس ســازمان جهاد کشاورزی لرستان گفت: ظرفیت صنایع تبدیلی و تکمیلی در 
استان، ۹۵۰ هزار تن است.سید عماد شاهرخی در گفت وگو با ایسنا بیان کرد: گاهی اوقات آفات به 
مناطقی از کشور ورود و طغیان می کنند و ممکن است برخی آفات در حین  صادرات به سایر استان ها، 
از طریق کامیون ها و کارتن هایی که در برگشت تخلیه و به استان برمی گردند به استان سرایت کنند.

وی ادامه داد: طبق آخرین پیگیری هایی که داشتیم و رصد و پایشی که توسط سازمان حفظ نباتات 
صورت گرفت، خوشبختانه در استان مگس مدیترانه ای مشاهده نشده است؛ اما سازمان حفظ نباتات 
آمادگی کامل دارد که اگر احیاناً این آفت مشاهده شد، پیشگیری و در صورت نیاز مبارزه انجام شود.

رئیس ســازمان جهاد کشاورزی لرســتان در ادامه با بیان اینکه صنایع تبدیلی و تکمیلی، در ایجاد 
زنجیره ارزش اســتان نقش زیادی می تواند داشته باشند، افزود: سیاست های ما باید به گونه ای باشد 
که از خام فروشی محصولاتمان در سایر استان ها و حتی کشورهای دیگر جلوگیری کنیم شاهرخی 
اضافه کرد: این موضوع با جدیت در دســتور کار ما قرار گرفته و خوشبختانه طی سه سال گذشته 
۹۰ مجوز صنایع تبدیلی و تکمیلی صادر شده که خوشبختانه از این تعداد ۳۵ مورد، با ظرفیت ۱۴۹ 
هزارتن و اشتغال زایی ۴۶۵ نفر به بهره برداری رسیده  است. وی یادآور شد: همچنین ۸ واحد تعطیل 
و راکد به چرخه تولید اضافه و ۱۲ واحد هم در دست اقدام داریم؛ در مجموع طی سه سال گذشته 
۴۳ واحد به بهره برداری رسیده که عمدتاً در حوزه های میوه خشک، سبزی ها و ترشیجات ، عرقیات 
و اسانس گیری، گوشت و مرغ و بسته بندی حبوبات هستند و لذا موضوع حمایت از صنایع تبدلی 
و تکمیلی به جدیت در دســت اقدام است.شاهرخی با اشاره به اینکه در حال حاضر ظرفیت صنایع 
تبدیلی و تکمیلی در استان، ۹۵۰ هزار تن است، خاطرنشان کرد: اعتقاد دارم در این مقطع مشکلی 
در بحث صنایع تبدیلی و تولید نداریم؛ یعنی تولید به میزان کافی و صنایع تبدیلی و تکمیلی هم 
به تعداد کافی داریم.وی عنوان کرد: سرمایه در گردش حلقه واسطه ای بوده که در استان کم است؛ 
وجود سرمایه در گردش باعث می شود که صنایع تبدیلی و تکمیلی با کشاورز قرارداد خرید توافقی در 
فصل برداشت منعقد کنند.رئیس سازمان جهاد کشاورزی لرستان تأکید کرد: سرمایه در گردش در 
اختیار صنایع تبدیلی ما به اندازه کافی وجود ندارد و برای نمونه، در حال حاضر واحد صنایع تکمیلی 
و تبدیلی بسته بندی حبوبات را با بهترین بسته بندی در شهرک صنعتی شماره ۲ با ظرفیتی که بتواند 
تمام نخود استان را بسته بندی کند داریم.او یادآور شد: در این مورد دو موضوع مهم وجود دارد، اول 
سرمایه در گردش و دوم بحث بازاریابی است. در همین راستا یک جلسه با حضور تعدادی سرمایه گذار 
که می توانند در این حوزه سرمایه گذاری کنند در اتاق بازرگانی برگزار و بنیاد تعاون و بسیج هم پای 
کار آمدند.شاهرخی گفت: همچنین در جشن شکرگزاری برداشت انجیر که در شهرستان پل دختر 
برگزار شد، سرمایه گذارانی که می توانند سرمایه را در اختیار تولیدکننده و صنایع تبدیلی قرار بدهند 
حضور داشتند.او تأکید کرد: ما باید هم تولیدمان بر محوریت صادرات و بر اساس کشور هدف باشد 
و هم بتوانیم سرمایه در گردشی را در اختیار کشاورز قرار دهیم که از کودهای ریزمغذی استفاده و 
به موقع باغشان را نوسازی و هرس کند تا بتواند محصول با کیفیتی تولید کنند رئیس سازمان جهاد 
کشاورزی لرستان تصریح کرد: اگر محصول با کیفیت تولید و سرمایه در گردش برای صنایع تبدیلی 
و تکمیلی فراهم شود، شرکت هایی که در حوزه بازاریابی در بازارهای هدف فعالیت می کنند می تواند 
اعام آمادگی کنند.وی افزود: در حال حاضر برای تعدادی از محصولات، کاتالوگ هایی به چند زبان 
روسی و انگلیسی ساخته و همراه با نمونه محصول به شرکت هایی که دفاتری در کشورهای روسیه  و 

امارات داشتند ارسال شد تا برای آن محصولات بازاریابی شود.

معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزیر نیرو گفت: در حوزه آب وزارت نیرو پیشــنهاد افزایش پلکانی تعرفه مشترکان پر مصرف را اعام کرده که 
منتظر تصویب است.به گزارش ایسنا، یزدان رضایی امروز در نشست خبری با بیان اینکه در قانون مانع زدایی صنعت برق الگوی مصرف تعریف 
شــده و تعرفه های بخش آب و برق به صورت پلکانی اســت، گفت: مشترکان داخل الگو کمتر از یک سوم هزینه تامین برق را می پردازند اما 
زمانی که مشترک از الگو خارج شود اعداد تغییر می کند.وی افزود: آنچه که در سال ۱۴۰۴ و سال های بعد از آن اجرایی می کنیم، طبق قانون 
خواهد بود. در بخش آب نیز الگوی پلکانی به پیشنهاد وزارت نیرو اباغ شده است که در مرحله تصویب است.معاون برنامه ریزی و اقتصادی 
وزیر نیرو توضیح داد: مشترکان داخل الگو همچنان بدون افزایش نرخ خواهند بود اما برای مشترکان خارج از الگو به صورت پلکانی افزایش نرخ خواهیم داشت، اما با توجه به اینکه مصوب 
نشده است اکنون جزییات آن را اعام نخواهیم کرد.رضایی در پاسخ به سوال ایسنا درباره اینکه آیا پیشنهادی برای افزایش تعرفه برق نیز داشته اید، گفت: تعرفه های پلکانی در حوزه برق 
به موجب قانون مانع زدایی صنعت برق و  و احکام یک سال قانون بودجه ۱۴۰۹۹ به بعد به طور کامل پیاده سازی و اباغ شد.وی افزود: در حوزه آب نیز به موجب قوانین سالانه در حال 
اجراست، در برنامه هفتم به صورت تکمیلی و توسعه یافته در ماده ۳۹ پیش بینی شده است و در آب طی سال های قبل پیاده سازی شد؛ حکم قانون برنامه پنج ساله را داریم و با استفاده 

از تجارب سال های گذشته و اصاح مصرف و عدم افزایش تعرفه برای مشترکان داخل الگو پیاده سازی می کنیم.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسامی گفت: وقتی دولت مردم را به خرید طا تشویق می کند و مردم در این پلتفرم ها با سود حداقل 
۴۰ درصدی که در ذهن خودشــان دارند، ســرمایه گذاری می کنند، یعنی حتماً طا در سال آینده باید بالای ۴۰ درصد رشد داشته باشد.به گزارش 
ایسنا، محسن زنگنه در جلسه علنی امروز دوشنبه مجلس شورای اسامی در تذکری گفت: در چند وقت گذشته بیش از چند هزار میلیارد تومان از 
پول مردم وارد خرید و فروش طا شده است، یعنی وارد پلتفرم هایی شده است که با ۵۰ هزار تومان و یا  ۱۰۰ هزار تومن می توان طا خرید.نماینده 

مردم تربت حیدریه و مه ولات در مجلس ادامه داد: وقتی دولت مردم را به خرید طا تشــویق می کند و مردم در این پلتفرم ها با ســود حداقل ۴۰ درصدی که در ذهن خودشــان دارند، 
ســرمایه گذاری می کنند، یعنی حتماً طا در ســال آینده باید بالای ۴۰ درصد رشد داشته باشد وگرنه مردم از این سرمایه گذاری که کردند قطعاً سود نخواهند برد.زنگنه تاکید کرد: این 
یعنی ایجاد یک بهانه جدید برای افزایش قیمت ارز. یعنی شما روزی را خواهید دید که وزیر محترم اقتصاد پشت تریبون می ایستد و می گوید قیمت ارز با طا همبستگی دارد و چون 
طا قیمتش بالا رفته پس نرخ ارز هم باید بالا برود. من خواهش می کنم مجلس به این بحث های اساسی بپردازد. در شرایط تحریمی و در شرایطی که الان بخش زیادی از تولید ما برای 
نقدینگی و برای تسهیات معطل مانده است، این چه استدلالی است که دولت با ۵.۶ میلیارد دلار از ارز صادراتی، شمش طا وارد کند و آنها را تبدیل به سکه کند و با حباب هفت میلیون 

تومان بفروشد و هیچ دستگاه نظارتی هم ورود نمی کند؟

انتقاد زنگنه از خرید طلا از طریق پلتفرم هاافزایش تعرفه آب مشترکان پرمصرف در انتظار تصویب

فرار از خام فروشــی در پتروشیمی؛ افزایش تولید یک محصول 
کار در دستور  استراتژیک 
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»ســنادره« یکی از گورستان های تاریخی اســتان سمنان است که با 
قدمتــی از دوران قاجار در خیابان حکیم الهی، جنب بقعه پیر علمدار، 
خیابان سنادره قرار گرفته است. این گورستان مانند تمام گورستان های 
تاریخی ویژگی های خاص و منحصر به فردی دارد. هانی رســتگاران ـ 
پژوهشگر میراث فرهنگی و ثبت آثار ملی ـ درباره این قبرستان تاریخی 
به ایسنا گفت: گورستان سنادره سمنان با توجه به تنوعی که در سنگ ها 
و علامت ها دارد، نشــان دهنده تحول مصالح و تغییر عناصر ذکرشــده 
در ســاخت قبرها در طول سالیان در شــهر سمنان است. ابتدا خشت 
و آجرچین، قراردادن یک کاشــی رنگی کوچک بین آجرچینی، سنگ 
کوچک و تراشیدن اســم و موارد دیگر، سنگ های تمام و سنگ مرمر، 
از ابتدای دفن در ســنادره تا آخرین سال ها، قابل توجه است. او افزود: 
پژوهش های مردم شناســی و جامعه شناسی و تاریخی نیز در گورستان 
ســنادره قابل انجام اســت. شــناخت تفاوت بین قبر مردان و زنان در 
ســمنان، علامت گذاری با تک کاشی های فیروزه ای یا حتی کاشی های 
مشــابه با کاشی های ارگ سمنان و مسجد امام سمنان روی قبرها نیز 
قابل بررسی است. انواع نوشتار، مواردی که درباره متوفی ذکر می شده 
است، ارزشــی تاریخی دارد. در دوره هایی تنها نام و تاریخ تولد و فوت، 
گاه نســبت های فامیلی همچون پدر متوفی و نام همســر متوفی زن، 
دعاها، اشعار و... عنوان شده است؛ چنین تنوعی در مجموعه »گورستان 
ســنادره« وجود دارد. این پژوهشــگر ادامــه داد: در این گورســتان 
علامت های خشت و کاشی و سنگ قبرها در دوره های متفاوت، یا جنس 
ســنگ و نوع تراشکاری و تزئینات و اشعار و متن های مذهبی، متنوع و 
قابل مطالعه اســت. ساخت قبرهای خشتی و آجری برای زنان و مردان 
)قبر مردان یک پله بلندتر از قبر زنان ساخته شده و پیش از اضافه شدن 
نام و تاریخ فوت روی قبرها از ظاهر ســاخت قبر، مرد بودن یا زن بودن 
متوفی قابل تشــخیص است( متفاوت بوده است.  این پژوهشگر میراث 
فرهنگی همچنین اظهار کرد: دو آب انبار وقف عام با ارزش تاریخی در 
گورســتان سنادره وجود دارد که یکی از آن ها به شماره ثبت ۵۸۲۸ در 
تاریخ ۳/۲۵/ ۱۳۸۱ در فهرســت آثار ملی ثبت شده است.  رستگاران 
گفت: وجود بناهایی با کاربری سایه بان و غسالخانه، بناهایی با کاربری 
مطالعه نشده )احتمالا کوره( با نوعی از طاق های با ارزش معماری، یک 
حفره عمیق که حاکی از وجود یک قنات قدیمی خشــک شده است، 
یک قبر نــوزاد غیرایرانی به نام نوزاد گوکان پــاول ۱۹۷۸ میلادی )با 
ذکر نام پدر که پزشک غیرایرانی بوده که در گذشته در سمنان طبابت 
می کرده است(، قطعه های خانوادگیِ قابل مطالعه و  قبر بزرگ خاندان ها 
و افراد، نمونه هایی از جاذبه های تاریخی قبرستان است که می تواند مورد 
پژوهش و مطالعه قرار گیرد.  رستگاران گفت: طبق تحقیقات انجام شده 
در دهه ۴۰ خورشــیدی، »پیمان یغمایی«، شاعر سمنانی برای سنگ 
قبر برخی افراد با گرفتن ســفارش، شعری مخصوصِ فرد، می سروده و 
روی سنگ حک می شده است. این اشعار متنوع که معمولا بسیار کوتاه 
بودند، شــامل نام متوفی و اطلاعاتی راجع به او بود و گاه به تاریخ فوت 
آن ها نیز اشاره شده، که یک عنصر تارخی موثر محسوب می شود و در 
سنادره مشهود است. این پژوهشگر درباره وضعیت سنگ قبرهای این 
قبرستان اظهار کرد: به دلیل نبود استحکامات یا زیرساخت های خاص در 
مجموعه گورستان تاریخی، عملًا مقوله ایستایی در قبرها مطرح نیست، 
به جر تعدادی از قبور که بر اثر باران و نزولات جوی دچار آسیب شده و 
اتصالات سنگی آن ها تحت شعاع قرار گرفته است. همچنین در ارتباط 
با آب انبار و غســال خانه موجود نیز آسیب های متعددی در زیرسازی، 
پی ها، جداره ها و تخریب های ناشی از رطوبت نزولی و صعودی دارد که 
در بررســی های آسیب شناسی، مرمت و بهسازی آن قابل برنامه ریزی و 
با تأمین پیش نیازهای لازم این امر تحقق پذیر است.ه گفته رستگاران، 
»قدیمی ترین تاریخ فوت حکاکی شده روی سنگ قبر که در تحقیقات 
میدانی دیده شــد، سال  ۱۳۲۷ هجری قمری است. ضمن این که شمار 
زیادی از قبور ســنادره بدون نام و تاریخ و قاعدتاً قدیمی تر از این تاریخ 
هســتند. لذا تا این مرحله از تحقیقات، قدمت این قبرســتان به بیش 
از ۱۱۰ ســال می رسد.«به گفته رســتگاران، »قدیمی ترین تاریخ فوت 
حکاکی شده روی ســنگ قبر که در تحقیقات میدانی دیده شد، سال  
۱۳۲۷ هجری قمری است. ضمن این که شــمار زیادی از قبور سنادره 
بــدون نــام و تاریخ و قاعدتاً قدیمی تر از این تاریخ هســتند. لذا تا این 
مرحله از تحقیقات، قدمت این قبرستان به بیش از ۱۱۰ سال می رسد.«

گورستانی ۱۱۰ ساله با 
قبرهای متفاوت زن و مرد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

بدون شرح!

آیون هایپر GT؛ آیرودینامیک ترین خودروی دنیا

تصور خودروی چینی با پیشرانه تمام برقی، درهای پروانه ای و فناوری های مدرن، عجیب  به نظر می رسد اما GAC در سال های 
اخیر ثابت کرده اســت که آرزوهای بزرگ دارد و صرفا برای مدل های معمولی تلاش نمی کند. آیون هایپر GT شرکت گک ادعا 
کرده اســت که کوپه چهاردر هایپر GT، آیرودینامیک ترین خودروی دنیا اســت. ضریب درگ این مدل، ۱۹/۰ اندازه گیری شده 
 GT نمای پشت آیون هایپر GT با صریب درگ ۰.۲۰ محسوب می شود. آیون هایپر S و تسلا  مدل EQS که برتر از مرسدس بنز
از نمای جلو شــبیه به تســلا و از نمای پشت مشابه مرسدس بنز  به نظر می رسد. این خودروی چینی، ۳۳۵ اسب بخار قدرت و 
۴۲۳ نیوتن متر گشــتاور دارد. سرعت گیری صفر تا صد کیلومتر برساعت آیون هایپر GT، تنها ۴ ثانیه است و با قیمت ۳۲ هزار 

دلار فروخته خواهد شد.

مانه در دو راهی نیوکاسل و یونایتد
مارتین کالاهان، عضو پیشین پارلمان اروپا در توییتر نوشت که مانه احتمال انتقال به نیوکاسل را رد نکرده است. به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی 
میرور، سادیو مانه حاضر است در تابستان بایرن مونیخ را ترک کند. علاوه بر این، مارتین کالاهان، عضو پیشین پارلمان اروپا در توییتر نوشت که ستاره 
سنگالی  احتمال انتقال به لیگ برتر را رد نکرده  است. سادیو مانه فصل سختی را در بایرن مونیخ به دلیل آسیب دیدگی پشت سر گذاشته است. این 
مهاجم از نوامبر تا فوریه دور از میادین بود و جام جهانی قطر را از دســت داد. در نتیجه ســتاره سنگالی فرصت زیادی برای بازی نداشت و نتوانست 
آن طور که می خواســت عمل کند. او در این فصل در ۳۸ بازی ۱۲ گل به ثمر رســانده و ۶ پاس گل داده است. گزارش ها حاکی از آن است که این 
بازیکن ۳۱ ساله به دنبال انتقال به یک باشگاه لیگ برتری است چندین گزارش ادعا می کنند که او حاضر است باشگاه فعلی خود را در پنجره نقل 
و انتقالات تابستانی ترک کند. از نیوکاسل و یونایتد به عنوان مقصد بعدی او یاد شده است. ملی پوش سنگالی در مصاحبه ای با دیلی تلگراف فاش 
کرد که در ســال ۲۰۱۶ تقریباً با منچســتریونایتد قرارداد امضا کرده بود. او درباره این موضوع گفت: باید بگویم، من واقعاً به منچستریونایتد نزدیک 
شده بودم. همه چیز به توافق رسیده و آماده بود.منچستریونایتد در حال تکمیل و نهایی کردن ترکیب خود برای فصل آینده و به دنبال یک مهاجم 
است. فصل قبل مارکوس رشفورد بهترین فصل دوران حرفه ای خود را ثبت کرد. این مهاجم انگلیسی پس از جام جهانی قطر جای کریستیانو رونالدو 

را گرفت و در خط حمله نقشی کلیدی داشت.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ملکوت

کتاب ملکوت تنها داستان بلند به جا مانده از بهرام 
صادقی اســت که در نگارش داستان های کوتاه ید 
طولایی داشــت. به پاس قدردانی از قلمِ زرین او و 
بزرگداشت مقامش در نگارش داستان کوتاه، جایزه 
ادبی به نام این نویســنده فقید درنظر گرفته شده 
است. شرح داستان ساده است و ورودِ آقای مودت 
و داســتان جن و همراهی دوستانش برای خلاصی 
او از شر جن، تنها روندی است که موجب می شود 
کاراکتر اصلی یعنی دکتر حاتم وارد صحنه شــود. 
دکتری که تا پیش از مواجهه نزدیک، فردی متعهد 
و کاربلد به خواننده شناســانده می شــود. اندکی 
بعد وجوه ســورئالِ داســتان رخ می نمایاند: آنجا 
که همراهان آقای مــودت از دکتر در مورد مردی 
می شــنوند که به او مراجعه کرده تا دستش را، تنها دست باقی مانده را نیز قطع کند! مرد تا 
پیش از این دســت دیگر، پاها، گوشها و بینی خود را قطع کرده است اما از چه روی؟ در این 
میان، بین دوستان مودت و دکتر بحثی فلسفی در میگیرد و دکتر باز هم اصرار بر حفظ چهره 
دروغین خود دارد. او مدعی اســت آمپول هایی به مردم عرضه می کند که جوانی و باروری را 
به آنها بازمی گرداند و این در حالی اســت که خودِ دکتر صورتی جوان اما به واقع پیر دارد و 
عقیم است. دکتر حاتم به مثابه طوفانی گرمسیر به هرجا که بوزد آنجا را به بیابان یا به قول 
خود گورســتان تبدیل می کند و این در چشــم خودِ او ملکوتی است که مردم را به سوی آن 
میراند. بســیاری کاراکتر م.ل را به شخصیت واقعی نویســنده نزدیک دانسته اند و اگر بهرام 
صادقی را م.ل بدانیم می توان دکتر حاتم، شــخصیت غالــب دیگر را، نمادی از مرگ، یاس و 
خسران دانست. سایر کاراکترها گویا تنها برای رهنمون کردن ما به سوی دو شخصیت اصلی 

وارد داستان شده اند.

عباس کیا رستمی

عباس کیا رســتمی به عنوان یکی از چهره های برتر در سینمای 
بین المللی شناخته شــده است. کیارســتمی )۱۳۱۹-۱۳۹۵( 
کارگــردان، فیلمنامه نویس، عکاس و تهیه کننده ایرانی بود. وی 
همچنین عضو هیئت مشاوره بنیاد سینمای جهان بود که توسط 
مارتین اسکورسیزی تأسیس شد. فیلم های او برنده چندین جایزه 
بین المللی، مانند جایزه نخل طلایی در جشنواره کن برای طعم 
گیلاس )۱۹۹۷( شده است. کیارستمی در طی دوران زندگی اش 
تکنیک های خلاقانه بسیاری خلق کرد و آثار وی سبک فردی و 
چشم انداز منحصر به فرد او را نسبت به فلسفه زندگی به تصویر 
می کشند. کیارستمی در سال ۱۳۱۹ در تهران به دنیا آمد.پدرش 
احمد نام داشت. وی از طایفه کیارستمی های میگون بوده و اصالت 
وی به شهر میگون شهرستان شمیرانات می رسد در مدرسهٔ جَم 
در قلهک با آیدین آغداشلو همدرس شد. نخستین تجربهٔ هنریِ 
او نقاشی بود. او این هنر را تا پایانِ دورانِ نوجوانی همچنان ادامه 
داد تا آنجا که در ســن ۱۸ ســالگی توانست در یک مسابقهٔ نقاشی برندهٔ جایزه شود. وی اندکی پس از این کامیابی در 
دانشکدهٔ هنرهای زیبای دانشگاه تهران پذیرفته شد.او در دانشگاه بیشتر به فراگیریِ نقاشی و طراحیِ گرافیک پرداخت 
و در هنگام تحصیل برای تأمین هزینه های زندگی به عنوان پلیس راهنمایی رانندگی مشغول به کار شد. کیارستمی از 
سال ۱۳۴۰ یعنی در دهه ۱۹۶۰ به عنوان نقاش تبلیغاتی در آتلیه ۷ و یکی دو مؤسسهٔ دیگر به کار طراحی جلد کتاب، 
پوستر و آگهی های بازرگانی پرداخت، و بعدها به »تبلی فیلم« رفت. از سال ۱۳۴۶ در سازمان تبلیغاتی نگاره به طراحی 
و ســاختن تیتراژ فیلم پرداخت که نخســتین آن ها تیتراژ فیلم وسوسهٔ شیطان ساختهٔ محمد زرین دست بود. طراحی 
پوستر و ساخت تیتراژ فیلم های قیصر و رضا موتوری ساختهٔ مسعود کیمیایی را او انجام داد. مدتی بعد به دعوت فیروز 
شیروانلو، که مسئولیت »امور سینمایی کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان را داشت به کانون رفت و در سال ۱۳۴۹ 
فیلم کوتاه نان و کوچه را ســاخت. در ســال ۱۳۵۱ فیلم زنگ تفریح را ساخت و با ساخت فیلم مسافر در سال ۱۳۵۳ 
مطرح شــد. او در سینمای بعد از انقلاب پایه گذار ســینمایی شد که تا به حال فیلمسازان زیادی پیرو این نوع سینما، 
فیلم ســاخته و مطرح شده اند. عباس کیارستمی با فیلم طعم گیلاس در سال ۱۹۹۷ جایزه نخل طلای جشنواره فیلم 

کن را هم از آن خود کرده است.

فرهنگ

جــان رردون را به عنوان عکاس خبری می شناســند. 
اغلب مخاطبان نمی دانند کــه او با وجود آنکه در بیش 
از چهــارده جنگ حضور داشــته امــا روحیه ای لطیف 
داشــته و مجموعه هایی بدیع و شاعرانه از خود به جای 
گذاشته است. او در سال ۲۰۱۸ درگذشت اما همچنان 
نمایشگاه هایی از آثارش برگزار می شود.آثاری شاعرانه از 
یک عکاس مستند/ »اسب ها« از دوربین »جان رردون« 
به گزارش خبرنگار ایلنا، از آن زمان که »ژوزف نیســفور 
نیپس« مخترع فرانســوی در سال ۱۸۲۲ اولین تصویر 
ماندگار را به ثبت رســاند دو قرن گذشــته است و حال 
عکاســی هنری همه گیر اســت. تقریبا تمام مردم دنیا 
ابزار عکاســی یعنی دوربین را در گوشی های موبایلشان 
در اختیار دارند. اما چگونه است که همچنان عکس های 
فاخر توسط عکاسان حرفه ای به ثبت می رسند. روزانه چندین میلیون فریم عکس در گوشی های موبایل 
ثبت می شود اما این آثار معمولا جنبه های شخصی دارند و فاقد بار هنری هستند؛ لذا به آرشیو می روند 
یا در نهایت پاک می شوند. افراد خیلی معدودی را می توان یافت که با استقاده از امکاناتی که در اختیار 
دارند به عکاســی حرفه ای بپردازند. همه این ها به این معناست که عکاسی به منظر و نگاهی متفاوت 
و هنرمندانه نیاز دارد که همه افراد واجد آن نیســتند. اما در میان عکاســان حرفه ای هم مولفه های 
مهمی برای ثبت آثار ماندگار لازم اســت. یکی از این موارد مهم انتخاب ســوژه است و پس از آن است 
که مباحث با اهمیتی چون ابزار و تکنیک اهمیت می یابند. انتخاب ســوژه تا به آنجا مهم است که گاه 
عکاسان برای رسیدن به آن فرسنگ ها مسافت دشوار را طی می کنند. اما آیا همه سوژه ها باید نایاب و 
بدیع باشند؟ خیر اصلا اینطور نیست گاه با موضوعات خیلی مهمی مواجه می شویم که به دلایل متعدد 

از آن ها غافلیم. 
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    سال بیستم    شماره  5609

توهین نیمار به ژسوس پشت پرده جدایی او از الهلال
نیمار در آخرین صحبت هایش با ژسوس سرمربی الهلال به او توهین کرد و همین موضوع زمینه ساز جدایی او از الهلال شد.به گزارش ایسنا، نیمار تا پایان فصل جاری با الهلال 
قرارداد داشت. این بازیکن برزیلی بعد از پشت سر گذاشتن مصدومیتی طولانی مدت بسیار امیدوار بود که به فهرست الهلال در لیگ عربستان برگردد اما ژسوس، سرمربی 
پرتغالی این تیم، در نهایت چنین تصمیمی نگرفت.روزنامه اسپورت عربستان به نقل از روزنامه رکورد پرتغال درباره پشت پرده جدایی نیمار از الهلال نوشت: نیمار امیدوار بود 
که به فهرست الهلال برگردد. او پیشتر چراغ سبز ژسوس را دریافت کرده و به همین خاطر امیدوار بود تا پایان قراردادش در الهلال باقی بماند اما ژسوس در نهایت تصمیم 
گرفت که نیمار را به فهرست الهلال اضافه نکند و همین عصبانیت شدید بازیکن برزیلی را به دنبال داشت.اسپورت در  ادامه نوشت: نیمار در آخرین صحبت هایش با ژسوس 
به این سرمربی پرتغالی توهین کرد و گفت: تو انسانی بی ارزش هستی. قرار بود که حقیقت را بگویی اما به من دروغ گفتی.این اظهار نظر نیمار در نهایت زمینه ساز جدایی او 
شد. نیمار تصمیم گرفت که الهلال را ترک کند و به سانتوس، تیم سابقش برگردد. این ستاره برزیلی که با قراردادی دوساله به الهلال پیوست در یک سال و نیم حضورش در 

این تیم تنها هفت بازی به میدان رفت و یک گل به ثمر رساند که آن هم برابر نساجی مازندران در لیگ قهرمانان آسیا بود.
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